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پنجشنبه -هفتم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4203

رییس کل بانک مرکزی:

 با برجام شرایط اقتصادی تغییر کرد 
رییس کل بانک مرکزی از آماده شدن مقدمات اجرای یکسان سازی نرخ ارز 
خبر داد و گفت: به محض اینکه احساس کنیم این کار انجام شدنی است، عملیاتی 

خواهد شد و برای اجرای آن دو ماه زمان نیاز است. 
ولی الله سیف روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
افزود: دلایل تغییر زمانبندی یکسان سازی نرخ ارز این بود که این اقدام نیازمند 
تامین پیش نیازهایی همچون برقراری روابط کارگزاری مناسب و در حد نیاز و 
دیگری دسترسی بانک مرکزی به منابع بود.وی ادامه داد: دستاوردهای برجام برای 
اقتصاد بسیار خوب بود اگرچه محدودیت هایی وجود دارد اما نسبت به قبل از 
اجرای برجام شرایط اقتصادی تغییر کرده است.رئیس شورای پول و اعتبار اضافه 
کرد: این اتفاقات، افق روشنی را پیش روی کشور نوید می دهد و حجم عمده ای 
در تجارت از طریق بانکی انجام شده و روابط الکترونیک و پیام رسان نظام بانکی 
توانسته است، نظام بانکی را متحول کند.سیف اظهار داشت: در حال حاضر، مشکل 
برجام نیست و در روابط بانکی مسائل دیگری نیز وجود دارد که باید مورد توجه قرار 
دهیم از جمله استانداردهای بانکداری دنیا، نحوه تهیه گزارش مالی، استانداردهای 
حسابداری و مباحث حاکمیتی شرکتی باید در نظام بانکی متحول شود.وی تاکید 
کرد: در نظام بانکی روند مثبتی داریم و امیدواریم با پیمودن این مسیر، یکسان 
سازی نرخ ارز عملیاتی شود.رئیس کل بانک مرکزی در خصوص راه اندازی بورس 
ارز نیز گفت: در این خصوص در حال برنامه ریزی هستیم تا بازارهایی که با شفافیت 
معاملات ارزی را انجام می دهند، این مساله عملیاتی شود. سیف ادامه داد: یکی از 
این موضوعات بازار بین بانکی ارزی است که ارز حاصل از صادرات کالای غیرنفتی 
از آن مسیر وارد بازار شود و برای این منظور دستورالعمل هایی تهیه شده است که 
ظرف یک ماه آینده عملیاتی خواهد شد. وی افزود: مساله بعدی، معاملات خرید و 
فروش خرد است که ارز صرافی ها را تامین می کند که 440 صرافی را پوشش می 
دهد و باید این معاملات هم ساماندهی شود.رییس بانک مرکزی اضافه کرد: مساله 
دیگر ایجاد بازارهایی است که ارزهای خارج از ضوابط را تامین می کند که تحت 
انضباط بانکی می بایست ساماندهی با ثبات تری را ایجاد کرد.سیف در خصوص 
احتمال تغییر نرخ ارز در سال آینده با توجه به اینکه در بودجه 3 هزار و 300 تومان 
آورده شده است، گفت: عموما موضوعاتی که در مذاکرات مجلس در زمینه نرخ ارز 
بحث می شود این نرخ محاسباتی است و به هیچ وجه در عمل الزامی برای تحقق 
وجود ندارد. وی ادامه داد: در عمل نرخی که موثر واقع می شود مبنای عمل قرار 
خواهد گرفت بعنوان مثال در بودجه سال 95 نرخ ارز سه هزار و 100 تومان بود 
ولی نرخ معامله 3 هزار و 230 تومان است.رییس کل بانک مرکزی تصریح کرد: 

بهمین دلیل هدف یکسان سازی نرخ ارز را در پیش داریم.

مشاور اقتصادی رییس جمهوری:

 68 درصد فقرا شاغلان هستند
مشاور اقتصادی رییس جمهوری با بیان اینکه شاغلان عمده فقیران کشور را به 
خود اختصاص داده اند، گفت: 68 درصد فقرا شاغلان، 24 درصد صاحبان درآمد 

بدون کار و 4 درصد بیکاران هستند. 
»مسعود نیلی« روز چهارشنبه در همایش »رشد فراگیر و تاویلی از اقتصاد 
تلاش،تاکید  مجموعه  در  راهکارها«  و  ها  زا،چالش  اشتغال  )رشد  مقاومتی 

کرد،ضرورت دستیابی به رشداقتصادی بالا ومستمر، اشتغالزایی و فراگیری است.
این اقتصاددان با بیان این که رشد فراگیر به معنای آن است که اقشار محروم 
نیز از این امر منتفع شوند، اشتغال را موضوع مهم سال های آینده کشور دانست و 
افزود: از یکسو جمعیت دهه 1360 وقتی به سن کار رسیده با نبود شغل در بازار 

مواجه شده اند و از سوی دیگر، شاهد تراکم جمعیت فعال در بازار کار هستیم.
نیلی سهم جمعیت 15 تا 34 ساله از کل جمعیت کشور در دهه 1380 را معادل 
45درصد دانست و گفت: شاید تا 100 سال دیگر چنین تجربه ای نداشته باشیم. 
همه اینها در حالی بود که در سال های 1384 تا 1391 شمار شاغلان برابر با 20 
میلیون و 600 هزار نفر بود، یعنی تغییری در شمار تعداد شاغلان نداشتیم، در 
حالی که شاهد بیشترین ورودی به بازار کار بودیم. به گفته نیلی، مسایل یاد شده دو 
عوارض مهم داشت؛ بخشی از متولدان اول دهه1360 و پایان دهه 1350 به سن 
2٧ تا 30 سال رسیده بودند و از یافتن شغل عبور کرده بودند که عوارض اجتماعی 
زیادی داشت و آسیب های اجتماعی پدید آورد. وی گفت: از سویی انباشت جوانان 
جویای کار را به آینده موکول کرد، یعنی شمار دانشجویان دختر در این دوره به 
ازای100 پسر به 120 دختر رسید. این اقتصاددان گفت: به دلیل یاد شده در 

سالهای آتی نرخ مشارکت اقتصادی زنان فزونی می یابد.
نیلی شمار ورودی به بازار کار قبل از سال 1393 را سالانه 83 هزار نفر عنوان 
کرد و گفت: در پاییز 1393 معادل 663 هزار نفر، زمستان همان سال معادل یک 
میلیون و 422 هزار نفر ، بهار امسال معادل یک میلیون و 245 هزار نفر و تابستان 

نیز یک میلیون و 230 هزار نفر متقاضی شغل وارد بازار کار شدند.
وی گفت: این تعداد جویای کار نه تنها در ایران بلکه میان سایر کشورهای جهان 
نیز موضوعی نادر است. به گفته نیلی، در پاییز 1393 از 663 هزار نفری که وارد 
بازار کار شدند، 543 هزار نفر شغل یافتند و 119 هزار نفر بیکار ماندند؛ به عبارتی 
82 درصد شغل پیدا کردند و 28 درصد بیکار ماندند. وی افزود: وقتی 18 درصد 
را با 12 درصد نرخ بیکاری مقایسه کنیم، متوجه می شویم بیکاری افزایش یافته و 
از 12 درصد هم بیشتر شده است. مشاور اقتصادی رییس جمهوری گفت: در بهار 
1395 از یک میلیون و 245 هزار نفری که وارد بازار کار شدند،٧43 هزار نفر شاغل 
و 502 هزار نفر بیکار ماندند یعنی نسبت شاغل به بیکار 60 به 40 شد. وی افزود: 
در تابستان 1395 به 51 به 49 رسیدیم یعنی 49 درصد بیکار ماندند، همانطور 
که اشتغال افزایش یافت، بیکاری نیز بیشتر شد. نیلی ادامه داد: این روند در میان 
جوانان نیز مشاهده شد حتی افزایش بیشتری داشت. این کارشناس اقتصادی، این 
اتفاق )افزایش ورود به بازار کار( را تجربه ای نادر در ایران دانست و افزود: به نظر 
نمی رسد این میزان ورودی موقتی باشد، زیرا موج ورود فقط دهه 1360 نیست 
و الان دهه 13٧0 نیز اصافه شده است. وی گفت: در موضوع شغل باید درآمد نیز 
مورد توجه قرار گیرد، زیرا اگر از دستمزد غفلت شود، می تواند قدرت خرید خانوار 
را کاهش دهد. به گزارش ایرنا، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی همایش یک روزه 
رشد فراگیر و تاویلی از اقتصاد مقاومتی )رشد اشتغال زا،چالش ها و راهکارها( را با 
اهداف تبیین ضرورت گذار به رشد اشتغالزا و ضد فقر، بررسی وضعیت کنونی ایران 
سیاستهای اجرا شده و اثرات اقتصادی آن، بررسی تجارب دنیا در حوزه رشد فراگیر، 
تبیین پیش نیازها و راهکارهای ایجاد شده رشد فراگیر و تبیین مختصات تحول 

ساختاری مورد نیاز ایران برگزار کرده است.

قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

تا پایان سال برنامه ای برای حذف یارانه نداریم
قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این که تا پایان سال 1395 
برنامه ای برای حذف یارانه نداریم، گفت: در صورتی که بنای حذف یارانه کسی باشد 

قبل از آن پیامک اطلاع رسانی به فرد ارسال می شود.
ابوالحسن فیروزآبادی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در سال 1395 تصمیمی 
به حذف یارانه کسی گرفته نشده و چنانچه قرار باشد یارانه افراد از جمله گروه های 
پردرآمد و ثروتمند حذف شود، قبل از آن حتما پیامک اطلاع رسانی به وی ارسال 
می شود. وی گفت: پس از ارسال پیامک به افراد فرصت داده می شود در موعد 
مقرر نسبت به ارائه ی مدارک خود اقدام کنند و چنانچه اثبات شود که فرد نیازمند 
و مستحق گرفتن یارانه است، یارانه وی همچنان برقرار خواهد بود. به گفته قائم 
مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در بحث حذف یارانه افراد پردرآمد وزارت 
کار در حال شناسایی و بررسی است و مواردی همچون توانایی و تمکن مالی یا 
آسیب پذیری افراد را مدنظر دارد. فیروزآبادی متذکر شد: در بحث تعداد افرادی که 
باید یارانه شان قطع شود و مشمول طبقه ثروتمند می شوند، هنوز اتفاق نظر وجود 
ندارد، ولی آنچه که در حال انجام است در حال شناسایی گروه های پردرآمد و دارای 

استطاعت مالی هستیم.
تزریقپولبرایاشتغالزایینتیجهنمیدهد

قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین آبادی در همایش »رشد 
اشتغالزا، چالش ها و راهکارها« که در مجموعه تلاش تهران برگزار شد، گفت: برای 
اشتغال فراگیر باید اجماع انجام شود و نباید با تزریق پول سیاستهای رفاهی را 
پیگیری کنیم.   فیروز آبادی  افزود : تغییرات جمعیتی و گذر از اقتصاد کشاورزی 
به صنعتی در ایران طی 50 سال و در غرب در مدت سه قرن رخ داد.وی افزود: 
این فشردگی تغییرات طی مدت کوتاه در ایران مشکلات  خود را داشت؛ توسعه 
باید فراگیر باشد و ابعاد اقتصادی و انسانی را در بر بگیرد. فیروزآبادی با بیان اینکه 
برای اشتغال فراگیر باید اجماع انجام شود و نباید با تزریق پول سیاستهای رفاهی را 
پیگیری کنیم، گفت: هر چند به تخصیص یارانه به جهت کمک به مردم مخالفتی 
ندارم؛ سیاستهای رفاهی و توسعه ای با هم مرتبط هستند و باید بر سیاست های 
تک عاملی پرهیز کنیم.وی ادامه داد: رشد کلاسیک افق کوتاه مدت است اما رشد 
فراگیر، افق بلند مدت را مورد توجه قرار می دهد؛ در رشد کلاسیک نقش حداقلی 
دولت مطرح می شود متاسفانه در ایران رهاسازی رخ می دهد که این مطلوب 

نخواهد بود.

علی لاریجانی درکمیسیون تلفیق بودجه 96 مطرح کرد: 

ضرورت انطباق بودجه 96 با الزامات برنامه ششم توسعه 
تلفیق  رییس مجلس شورای اسلامی در جلسه کمیسیون 
بودجه، بر انطباق بودجه سال 96 با الزامات برنامه ششم توسعه 
تاکید کرد و گفت: باید ترمیم هایی نسبت به طبقات پایین جامعه 

صورت گیرد. 
علی لاریجانی با حضور در کمیسیون تلفیق بودجه سال 96 
ضمن تقدیر و تشکر از نمایندگان برای حضور منظم در جلسات 
تلفیق درهفته تعطیلی نمایندگان افزود: انطباق بودجه سال 96 
با الزامات برنامه ششم توسعه ضروری بوده و تمام مواردی که 
در برنامه ششم توسعه مقرر شده که در بودجه سنواتی به آن ها 

پرداخته شود، باید در بودجه سال 96 ذکر شود.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه رشد طبقات پایین 
جامعه کم بوده و شکاف طبقاتی تفکراتی را در جامعه ایجاد کرده 
است، افزود: در شرایط فعلی باید ترمیم هایی نسبت به طبقات 
پایین جامعه صورت گیرد و قشر زیادی از بازنشستگان که حقوق 
پایینی دریافت می کنند، باید در بودجه به آن ها توجه خاص شود.

لاریجانی با بیان اینکه ساماندهی امور مردم ارزش فراوانی دارد، 
افزود: قانون برنامه ششم توسعه با فراز و فرودهای خود در مجلس 
تصویب شد و قانون بودجه باید براساس قانون برنامه ششم توسعه 

که در مجلس تصویب شده باشد.
وی با تاکید بر اینکه باید سعی شود که قانون بودجه اشکالات 
قانون اساسی نداشته باشد، ادامه داد: در برنامه ششم مشاهده شد 
که تا چه میزان اخطار قانون اساسی وجود داشت لذا برای رفع این 

اشکالات باید از کارشناسان معاونت قوانین مجلس استفاده شود.
لاریجانی با بیان اینکه ایرادهای شورای نگهبان بر برنامه ششم 
توسعه زیاد نیست، یادآور شد: باید برنامه ششم توسعه، پایه قرار 
گیرد و نتیجه آن در قانون بودجه سال 96 متبلور شود، لذا بودجه 
سال 96 نباید از خطوط قانونی در برنامه ششم توسعه تجاوز کند و 
آنچه که در برنامه تاکید شده که در بودجه سنواتی گنجانده شود، 

حتما باید در بودجه سال 96 ذکر شود.
**اصلاحبرنامهششمپسازتعطیلات22بهمن

وی با اشاره به اینکه شورای نگهبان تا هفته آینده نظر خود را 
درخصوص برنامه ششم توسعه بیان می کند،افزود: پس از تعطیلات 
22 بهمن اصلاح برنامه ششم توسعه در دستورکار مجلس قرار می 
گیرد و تا زمان بررسی بودجه 96 اصلاحات قانون برنامه ششم 

اینکه ساختارهای  با بیان  توسعه تصویب شده است.لاریجانی 
حقوقی لایحه بودجه سال 96 باید حفظ شود، ادامه داد: ابهامات 
موجود در لایحه باید در کمیسیون تلفیق رفع شود و از کارشناسان 

معاونت قوانین برای رفع ایرادهای حقوقی استفاده شود.
**کمبوددرمنابع،ازدیادهزینهها

رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید براینکه ادبیات قانون 
نویسی باید فاخر باشد، اظهار کرد: تنظیم ادبیات قانون نویسی 
باید با دقت انجام شود و از مرکز پژوهش ها برای ساختار ادبی 
کمک گرفته شود.وی با بیان اینکه درآمدها در بودجه به اندازه 
هزینه ها نیست، افزود: توزیع اوراق مشارکت و صکوک نشان 
می دهد که حدود 50 الی 60 هزارمیلیارد تومان کمبود بودجه 
داریم که این در واقع بدهی روی بدهی است و اینگونه مملکت 
داری مناسب نیست. در منابع کمبود داشته و متاسفانه هزینه 
هایمان زیاد است و نمی خواهیم به روی خودمان بیاوریم؛ لذا 

مجبوریم قرض کرده و دولت بعدی را مقروض کنیم.رئیس قوه 
مقننه با بیان اینکه هزینه ها در بودجه سال 96 باید کاهش یابد، 
ادامه داد: خیلی از مواردی که در بودجه ذکر می شود ممکن 
است خوب و مفید باشد، اما ضروری نیست. آیت الله العظمی 
صافی گلپایگانی در سال 61 در نامه ای به رئیس مجلس وقت 
نوشتند که زمانی که از بیت المال هزینه می شود، مبنا باید 
ضروریات درنظر گرفته شود نه مفید بودن. اولویت کشور هزینه 

های ضروری است.
**دوسومهزینههاضرورینیست

لاریجانی با بیان اینکه اقتصاد کشور باید به دست مردم بچرخد، 
تصریح کرد: دو سوم هزینه ها درکشور ضروری نبوده و تنها یک 
سوم آن ها ضروری است، ممکن است یک فعالیت اجتماعی خوب 
و مفید باشد اما ضروری نیست اکنون که بسیاری ازچاله های کشور 

با اوراق مشارکت پرمی شود باید ضروریات رعایت شود. 

وی با اشاره به اینکه مشکل اشتغال کشور تولید و روان سازی 
اقتصاد است، افزود: منابع بخش خصوصی و غیر دولتی باید به 
سمت پروژه های عمرانی و تولیدی حرکت کنند تا بتوان اقتصاد 
کشور را فعال کرد.رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
بهترین مصوبه در مورد یارانه ها قانون برنامه است، ادامه داد: در 
برنامه ششم توسعه برای اقشار تحت پوشش بهزیستی و کمیته 
امداد، مبلغ 200 هزارتومان درنظر گرفته شده که در بودجه سال 
96 باید همان قانون درنظر گرفته شود و شرایط اجتماعی کشور 

اقتضا می کند که به اقشار ضعیف توجه ویژه شود.
**تاکیدبرتقویتبنیهدفاعیکشور

لاریجانی تاکید کرد: ملاحظات دفاعی کشور باید در بودجه سال 
96 در نظر گرفته شود تا بنیه دفاعی کشور تقویت شود.

وی با بیان اینکه در بخش فرهنگی باید به بخش های دینی 
توجه ویژه شود، افزود: اگر بخواهیم در امواج مختلف فکری وزانتی 
داشته باشیم باید بنیادهای دینی را تقویت کرده و به ریشه های 

دینی مردم توجه کنیم.
**سهشنبههفتهآتیگزارشکمیسیونتلفیقبودجه

96بایدتکثیرشود
رئیس مجلس شورای اسلامی به نمایندگان کمیسیون تلفیق 
بودجه 96 توصیه کرد که اوایل هفته آتی بررسی بودجه را به اتمام 
برسانند تا پس از آن گزارش کمیسیون تلفیق درخصوص بودجه 
96 تکثیر شده و بین نمایندگان توزیع شود تا نمایندگان بتوانند 
ظرف مدت 10 روز پیشنهادات خود را مطرح کنند.لاریجانی افزود: 
اگر گزارش کمیسیون تلفیق دیر داده شود،نمایندگان فرصت تعقل 
مناسب برای ارائه پیشنهادات را ندارند، لذا نهایتا تا سه شنبه هفته 

آتی گزارش کمیسیون تلفیق بودجه 96 باید تکثیر شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شورای نگهبان کلیت 
برنامه ششم توسعه را قبول دارد، افزود:ممکن است شورای نگهبان 
ایرادات تکنیکی بر برنامه ششم توسعه بگیرد لذا توصیه عقلایی 
جدی به نمایندگان این است که مبنای بودجه 96 براساس برنامه 
ششم توسعه باشد و اگر این گونه نباشد با توجه به اتمام بررسی 
ایرادات شورای نگهبان بر لایحه برنامه ششم توسعه در مجلس 
نمایندگان اخطار می دهند که لایحه بودجه مغایر با برنامه ششم 

توسعه است. 

معاون زنگنه اعلام کرد:

آمادگی ایران برای توسعه همکاری 
 با شرکت های نفتی آمریکا

معاون وزیر نفت با بیان اینکه مشکلی برای توسعه همکاری  بین شرکت های 
ایرانی و آمریکایی در صنعت نفت وجود ندارد، گفت: پسابرجام فرصتی برای 

آمریکایی ها برای حضور در صنایع نفت و گاز ایران است. 
امیرحسین زمانی نیا در گفتگو با شبکه تلویزیونی سی.  ان. ان درباره چشم انداز 
همکاری های ایران و آمریکا در حوزه صنایع نفت و انرژی پس از به قدرت رسیدن 
دونالد ترامپ به عنوان رئیس جمهور جدید این کشور، گفت: ایران برای ایجاد رابطه 
با دولت جدید آمریکا چالشی پیش روی خود نمی بیند و در حال حاضر هم شاهد 

علائم مثبتی در این زمینه هستیم.
معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت با اعلام اینکه در آینده هم مشکلی برای 
توسعه همکاری ها بین شرکت های ایرانی و آمریکایی در صنعت نفت وجود ندارد، 
تصریح کرد: امیدوارم مقامات اقتصادی دو کشور همکاری های خوبی با هم داشته 

باشند و بعد از لغو تحریم ها فرصت زیادی برای دولت آمریکا به وجود آمده است.
فعالیت های  برای  بسیاری  فرصت های  کرد:  مقام مسئول، خاطرنشان  این 
شرکت های آمریکایی در صنایع نفت و گاز ایران وجود دارد که می تواند مشاغل 

جدیدی برای آمریکا ایجاد کند.
به گزارش مهر، بیژن زنگنه وزیر نفت هم در طول سه سال گذشته تاکنون با 
تاکید بر اینکه ایران شرکت های نفتی آمریکایی را تحریم نکرده است، اعلام کرده 
بود: »شرکت های آمریکایی اگر با ایران قرارداد ببندند تا زمانی که میدان را به تولید 
نرسانند هیچ بازپرداختی به آنها داده نمی شود، حتی اگر تولید شروع شود و به هر 

دلیل قطع شود باز پرداخت  به این شرکت ها متوقف می شود.«
در طول دوران پیش از اعمال تحریم ها فعالیت های مشترک بین شرکت های 
ایرانی و آمریکایی در حوزه صنعت نفت تقریبا نزدیک به صفر بود و اگر از همکاری 
نصف و نیمه شرکت »هالیبرتون« و شعبه اروپایی »شلمبرژه« بگذریم تقریبا اکثر 
شرکت های بزرگ آمریکایی همچون شورون، کونکو فیلیپس، اکسون موبیل و ... 
عملا هیچ گونه فعالیتی به صورت مستقیم و غیرمستقیم در صنعت نفت ایران 

نداشته اند.

با انعقاد یک قرارداد همکاری دوجانبه، 

ماهواره مخابراتی ناهید 2 ساخته می شود 

سازمان فضایی ایران و پژوهشگاه فضایی با هدف تحقق برنامه اقتصاد مقاومتی 
تعیین شده از سوی ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی برای وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات طراحی و ساخت ماهواره مخابراتی ناهید 2 را در دستور کار خود 

قرار می دهند. 
به گزارش روابط عمومی سازمان فضایی ایران، قرارداد طراحی و ساخت ماهواره 
مخابراتی ناهید 2 توسط محسن بهرامی رییس سازمان فضایی ایران و حسن 
حدادپور رییس پژوهشگاه فضایی ایران و با حضور محمود واعظی وزیرارتباطات و 

فناوری اطلاعات هفته آینده امضا می شود.
ماهواره مزبور مشخصه مخابراتی خواهد داشت و با سفارش، مدیریت و نظارت 
سیستمی سازمان فضایی ایران و با همکاری پژوهشگاه فضایی ایران طراحی و 

ساخته خواهد شد.
امضای این قرارداد در چارچوب سیاست های دولت تدبیر و امید، مبنی بر توسعه 
تعامل با مراکز علمی و پژوهشی و استفاده حداکثری از توانمندی های داخلی برای 

رفع نیازهای گوناگون در زمینه فناوری فضایی است.
اول دی ماه امسال محمود واعظی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراسم 
تجلیل از برترین پژوهشگران فضایی ایران با بیان این که پیوستن سازمان و 
پژوهشگاه فضایی ایران به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از ابتدا، دو مسیر 
موازی طی شده، گفت:  برنامه ساخت ماهواره سنجش از راه دور و ماهواره مخابراتی 
براساس زمانبندی انجام شده از سوی سازمان فضایی و پژوهشگاه فضایی پیگیری 

شده و به تایید این وزارتخانه رسیده است که از آن حمایت هم می شود.
رییس سازمان فضایی ایران 2٧ شهریورماه امسال در گفت گو با خبرنگار ایرنا، 
برنامه طراحی و ساخت ماهواره های مخابراتی این سازمان را یادآور شد وگفت: 
بیشترین تلاش ها برای طراحی و ساخت ماهواره های مدارپایین قرار گرفته، زیرا 

این نوع ماهواره ها کاربرد بیشتری دارند.
به گفته وی، ماهواره های مخابراتی دو نوع است که نوع مدار پایین آنها از 300 

کیلومتری تا 64 هزار کیلومتری را پوشش می دهد. 
به گزارش ایرنا، ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به ریاست معاون اول رییس 
جمهوری، 6 طرح افزایش سطح دسترسی کاربران نهایی به شبکه ملی اطلاعات 
به 20 مگابیت بر ثانیه و حمایت از توسعه مرکزهای داده به شبکه توزیع محتوا، 
پروژه دولت الکترونیک و همراه، طرح ساخت ماهواره سنجش از راه دور و ماهواره 
مخابراتی بومی، پروژه ایجاد یک رهگذر فناوری اطلاعات و ارتباطات، طرح دو برابر 
ساختن تولید محتوای داخلی با رویکرد کسب و کار دیجیتال با مشارکت حداکثری 
بخش خصوصی و ساماندهی منابع کمیاب ملی مانند طیف فرکانس و شماره را در 

بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات طراحی و ارایه کرده است. 

عضو هیات مدیره صادرکنندگان فرش دستباف با اشاره به اینکه آمریکا هم واردات و 
هم صادرات فرش دستباف در این کشور را ممنوع کرده است، گفت: حجم قابل توجهی 

از فرش دستباف تجار ایرانی در آمریکا باقی مانده است.
رضی میری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اموال تجار فرش ایرانی که بیش از 10 
سال است در خاک آمریکا باقی مانده است، گفت: آمریکا بر اساس قانون اوپک نه تنها 
اجازه واردات بلکه اجازه صادرات فرش ایرانی از خاک آن کشور را نمی دهد و عملا هر 
تاجری که فرش های خود را برای نمایشگاه به آنجا برده یا فرش هایی را در بازار آن 
کشور داشته است، نه تنها نمی تواند آن را به دیگر کشورها بفروشد، بلکه توان برگرداندن 
آن به ایران را نیز ندارد و این موضوع مهمی بود که در جلسه روز گذشته اتاق بازرگانی با 
وزیر امور خارجه ایران در میان گذاشته شد.وی با اشاره به تاثیر برجام بر صادرات فرش 
دستباف ایرانی گفت: در خصوص تحریم هایی که بر فضای اقتصادی ایران حاکم بود، 
تا پیش از این هیچ کشوری به جز آمریکا ممانعتی برای واردات فرش دستباف ایرانی 
نداشت اما عمده مشکلی که در خصوص تجارت فرش وجود داشت، بسته بودن مبادی 
بانکی بود که البته نقش عمده ای از آن هنوز هم وجود دارد.عضو هیات مدیره اتحادیه 
صادرکنندگان فرش دستباف در ادامه با بیان اینکه بسته بودن کانال های بانکی بر روی 

تجار ایرانی، موضوع صادرات را دشوار کرده است، عنوان کرد: نه تنها فرش بلکه اکثر 
محصولات صادراتی ایران هنوز هم با مشکل بسته بودن کانال های بانکی رنج می برد 
اما می توان گفت که در حال حاضر تا حدودی کشورهای اروپایی گشایش هایی را در 
حوزه بانکی خود به وجود آورده اند اما آمریکا همچنان تمام راه های مالی خود را به روی 
ایران بسته است و این امر باعث شده تا بخشی حدود 25 تا 30 درصد بازار فرش دستی 

ایران که مستقیم به آمریکا می رفت، از دست برود.
وی با بیان اینکه افت صادرات فرش دستباف مربوط به پنج - شش سال اخیر نیست، 
گفت: افتی که ما در حوزه صادرات فرش دستباف ایرانی تجربه می  کنیم به بیش از سه 
دهه گذشته بر می گردد که از آن زمان به شکل مستمر شاهد کاهش ارقام صادراتی 
بودیم.وی در تشریح دلایل این افت شدید صادرات فرش دستباف تصریح کرد: بخشی از 
مشکلاتی که برای صادرات فرش دستباف وجود دارد به مشکلات داخلی و بحران های 
سیاسی پس از انقلاب و البته بی توجهی سیاستگذاران اقتصادی و مسئولین کشوری 
به موضوع فرش دستباف به عنوان یک صنعت سنتی ارزآور بر می گردد که باعث شده 
با یک افت دنباله دار مواجه باشیم و بخشی دیگر نیز مولود تنش های سیاسی خارجی 

و مسائلی همچون تحریم های اقتصادی بود که حدود هشت سال به طول انجامید.

عضو هیات مدیره صادرکنندگان فرش دستباف:

فرش های ایرانی در آمریکا بلوکه شده اند
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 نامه فیفا دوم دی به استقلال رسیده بود

رسوایی نقل و انتقالاتی باشگاه استقلال!
بررسی تاریخی پرونده شیحی نشان می دهد که مدیران این باشگاه با وجود 
محرومیت از خرید بازیکن، قراردادهای سنگینی امضا کردند که حالا باید هزینه 

آن را بپردازند.
بنابر مدارکی که در باشگاه استقلال موجود است نامه فیفا مبنی بر محرومیت 

استقلال از نقل او انتقالات روز دوم دی به این باشگاه ارسال شده بوده است.
روز سه شنبه مشخص شد که باشگاه استقلال از سوی فیفا به دلیل تاخیر در 
پرداخت مطالبات شیحی محروم شده است اما مدیران آبی قبل از این تاریخ از 
محرومی خود مطلع شده بوده اند و هیچ کس نمی داند آنها با چه منطقی فصل نقل 

و انتقالات را آغازکرده و حتی اقدام به پرداخت پول به چپاروف کرده اند!
آنچه در حول و حوش این اتفاق باشگاه استقلال در فصل نقل و انتقالات رخ داده 
قابل باور نیست و حقیقت همان چیزی است که منصوریان گفته ، این که در باشگاه 
افرادی وجود داشته اند که از محرومیت نقل و انتقالاتی باشگاه با خبر بوده اند و البته 
این افراد احتمالا آدم های دیگری غیر از آنهایی هستند که در لفافه از آنها اسم برده 

شده است.
در این مطلب ، توالی زمانی اتفاقات باشگاه استقلال را مر ور می کنیم:

19خرداد: عادل شیحی، هافبک مراکشی استقلال از سوی علیرضا منصوریان، 
سرمربی استقلال در لیست مازاد این باشگاه قرار گرفت تا دوران حضور کوتاه و کم 
اثر او در استقلال به پایان برسد. این بازیکن در نیم فصل با قراردادی به مدت 6 ماه 
راهی استقلال شد و زمانی که از جمع آبی ها جدا شد، طلبی 48 هزار دلاری داشت.

24آبان: با اعلام پندار توفیقی 1 میلیارد تومان از حساب باشگاه استقلال برداشته 
شد. پس از این اتفاق مشخص شد که مسعود معینی عضو هیات مدیره این باشگاه 
با تعلل در امضای چک خروج پول از باشگاه باعث شده تا این پول از حساب آبی ها 
به نفع اداره مالیت برداشته شود. طلب حدودا 200 میلیون تومانی )48 هزار دلاری( 

عادل شیحی قرار بود با این پول پرداخت شود.
19آذر:مدیرعامل استقلال می گوید 8دسامبر )19آذر( نامه ای از کمیته حل 
اختلاف فیفا دریافت کردند و به این باشگاه برای پرداخت بدهی شیحی مهلت یک 
هفته ای داده شده است. به این ترتیب آبی ها تا 15 دسامبر )26 آذر( مهلت داشتند 
تا برای اینکه از سوی فیفا با محرومیت اول یعنی عدم حضور در نقل و انتقالات رو به 

رو نشوند، این بدهی را پرداخت کنند.
2دی: فیفا در این روز، نامه ای به فدراسیون فوتبال ایران ارسال کرده و در آن می 
گوید که باشگاه استقلال به دلیل عدم پرداخت پول شیحی، اجازه نقل و انتقال ندارد. 
در این نامه اعلام می شود اگر این باشگاه پول را در فرصت مقرر جدید پرداخت نکند، 
جریمه دیگر یعنی کسر امتیاز نیز شامل آنها خواهد شد. این نامه از سوی فدراسیون 
به باشگاه استقلال پاراف شده و مسئولین استقلال این نامه را دریافت کرده و از 

محرومیت خود آگاه شدند.
8دی: باشگاه استقلال پس از اطلاع از محرومیت، بدهی شیحی را پرداخت می 
کند. شواهد نشان می دهد مدیران استقلال تصور می کردند حالا که این بدهی را با 
تاخیر پرداخت کردند، محرومیت های قبلی شامل حال آنها نمی شود و آزادانه در بازار 
نقل و انتقالات شروع به عقد قرارداد با بازیکنان جدید کردند و البته سرمربی باشگاه 

را از این موضوع آگاه نکردند.
26دی: چپاروف با امضای قراردادی به استقلال پیوست. این بازیکن پس از امضای 
قرارداد راهی کشور خود شد و مقرر شد تا برای ثبت رسمی قرارداد در هیات فوتبال 

و دریافت ITC بامداد شنبه 2 بهمن به تهران بازگردد.
3بهمن: چپاروف در موعد مقرر به تهران بازگشت اما زمانی که استقلالی ها تصمیم 
داشتند تا کارت بازی این بازیکن را دریافت کنند، متوجه شدند فیفا این باشگاه را از 
نقل و انتقالات منع کرده است و اجازه جذب بازیکن ندارند. این اتفاق به دلیل بازی 

حساس آبی های تهرانی با نفت آبادان رسانه ای نشد.
4بهمن: مدیرعامل استقلال در تماسی شبانه بعد از اینکه تیموریان و چپاروف در 
تمرین حاضر می شوند، به منصوریان می گوید که اجازه جذب این بازیکنان را ندارند 

و فعلا نمی توانند خریدی داشته باشند.
5بهمن:این خبر از طریق رسانه ها اطلاع رسانی می شود و مدیران استقلال 
3 روز بعد از اینکه از این موضوع مطمئن می شوند، در فاصله 6 روز تا پایان نقل و 
انتقالات به فیفا و کمیته حل اختلاف برای این پرونده نامه نگاری می کنند اما به نظر 
می رسد دیگر راهی برای بازگشت این حکم نیست. فیفا در موارد مشابه باشگاه های 
بزرگی مانند اتلتیکو مادرید، بارسلونا و رئال مادرید را محکوم کرده است و تخفیفی به 

این باشگاه ها در احکامی از این دست نداده است.
به این ترتیب بر اساس اسنادی که در باشگاه استقلال، فدراسیون فوتبال و فیفا به 
ثبت رسیده مشخص است که آبی ها در حالیکه از این حکم اطلاع داشتند، بی توجه 
به محرومیت از خرید بازیکن وارد بازار نقل و انتقالات شدند و قرارداد هایی را با دو 
بازیکن به امضا رساندند که این دو قرارداد برای این باشگاه زیان بار خواهد بود و ضرر 
هنگفت مالی معادل 2/5 میلیارد تومان )500 هزاردلار قرارداد چپاروف و حدود 600 

میلیون تومان قرارداد تیموریان( به همراه دارد.

ستاره المپیک به اردو اعتقاد ندارد

رستم با وزنه و هالتر اختصاصی!
در آیین نامه جدید فدراسیون وزنه برداری ورزشکاران ملزم به امضای تعهدنامه اردو 
شده اند و باید تمرینات خود را کنار سایر ملی پوشان انجام دهند، اتفاقی که فعلا پسر 

طلایی ایران در المپیک را به سکوت وادار کرده است.

طبق اعلام فدراسیون وزنه برداری، آئین نامه مقررات اردوی تیمهای ملی تصویب 
شده است و تمام ملی پوشان باید آن را امضا کنند. در اردوی جدید تیم ملی، سجاد 
انوشیروانی سرمربی تیم ملی نام کیانوش رستمی را هم در لیست جدید کسانی که 

باید به اردو بیایند قرار داده است.
اختلاف سجاد انوشیروانی و کیانوش رستمی قبل از المپیک به اوج خود رسیده 
بود و با کسب مدال طلا توسط رستمی، او بارها با قدرت از تصمیم خود دفاع کرد و 
مربیان ملی را به بی دانشی و آسیب رساندن به ورزشکاران متهم کرد. او مدت ها قبل 
از المپیک به تنهایی تمرین می کرد و به صورت اختصاصی و با برنامه های خودش 
به مدال طلا المپیک رسید. تمام مراحل آمادگی کیانوش رستمی به دور از اردوی 
تیم ملی انجام شد و حاضر نبود زیر نظر سجاد انوشیروانی تمرین کند که نتیجه آن 
طلای المپیک شد و حالا حضور دوباره در اردوی تیم ملی و امضای آئین نامه جدید 
کمی چالش برانگیز است. بر این اساس کیانوش رستمی یک بار دیگر باید در اردوی 
تیم ملی و زیر نظر سجاد انوشیروانی تمرینات خود را دنبال کند که هنوز این موضوع 
از طرف مرد طلایی ایران در المپیک تایید نشده است. حالا اردوی تیم ملی با حضور 
تمام افراد آغاز شده است و تمامی وزنه برداران زیر نظر سجاد انوشیروانی تمرین می 
کنند. نام کیانوش رستمی هم در لیست اعضای تیم ملی قرار دارد که هنوز از سمت 
او اظهار نظری منتشر نشده است و این مساله در حالی بود که تمام ملی پوشان به 

این قانون جواب مثبت داده است:
* بهداد سلیمی: هرملی پوشی قبل از ورود به اردو، درقبال تیم ملی کشورش تعهد 

اخلاقی دارد.
* سهراب مرادی: به طور حتم با رعایت مقررات اردویی، نفرات ملی پوش به بهترین 
وجه آماده مسابقات می شوند.من یکی از وزنه بردارانی بودم که همیشه قانون اردویی 

را به خوبی رعایت می کردم.
* سعید محمدپور:یک ورزشکار حرفه ای باید تابع قانون و مقررات تیم باشد و به 

صورت حرفه ای تمرینات خود را ادامه دهد تا به نتیجه دلخواه خود برسد.
* محمدرضا براری: اطاعت از دستورات سرمربی تیم ملی به نفع ورزشکار خواهد 

بود.
* علی هاشمی: ورزشکار حرفه ای همیشه با دستورات مربی به تمرینات خود ادامه 
می دهد و این گونه برای ورزشکار لذت بخش خواهد بود. من وزنه بردار خود مختاری 

نیستم که از قانون و مقررات اردو سرپیچی کنم و همیشه در خدمت تیمم بوده ام.
کیانوش رستمی هنوز اظهار نظری نکرده است و علی مرادی رییس فدراسیون 
وزنه برداری گفته است که با جلسه ای بین رستمی و انوشیروانی تلاش می کنیم 

مشکلات موجود را از بین ببریم.

پنجشنبه -هفتم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4203

دهنوی:

 بازیکن میلیاردی واقعیت ندارد
قاسم دهنوی، بازیکن تیم فوتبال صبای قم چند روزی است که در سر تمرینات 
این تیم حاضر نشده است که او می گوید مشکلات مالی دلیل اصلی عدم حضورش 

در تمرینات است.
 هافبک صبا با  ناراحتی  از فوتبال ایران صحبت هایش را آغاز می کند و می گوید هیچ 
کس در این فوتبال به فکر بازیکنان نیست و هر کس مسئولیتی برعهده دارد، جلو 
بیاید و چاره ای برای حل آن بیندیشد.  از ابتدای فصل به ما وعده و وعید برطرف شدن 
مشکلات را می دادند اما تا به امروز ما چیزی ندیده ایم که نشان از تلاش و کوشش 
مسئولین داشته باشد. آقای کشوری به تنهایی نمی توانند همه بار مشکلات را بر دوش 
بکشند، باید مسئولین قم فکری به حال تیم استانشان بکنند. شما نیم نگاهی به تیم 
صبا داشته باشید. می بینید که بازیکنان اصلی یک به یک به دلیل مشکلات مالی از 
تیم جدا شده اند؛ اما هنوز هیچ کاری برای حفظ مابقی بازیکنان انجام نگرفته است و 

مدام امروز و فردا می کنند. 
قول دادن و اجرایی نشدن آن دردی را برای بازیکنان دوا نمی کند. باز هم می گویم 
آقای کشوری دست تنها هستند، هرکسی که مسئولیت برطرف کردن مشکلات 
مالی را برعهده گرفته است باید به تمام تعهداتش عمل کند. جالب اینجاست با بازیکن 
قرارداد می بندند، مبلغ قراردادش را رسانه ای می کنند، اسم بازیکن را بد می کنند 
ولی چه سود که زمان واریز شدن پول به حساب هیچ کسی را شما نمی بینید. امروز 
صحبت از فوتبال حرفه ای است اما هیچ حرفه ای گری در فوتبالمان نمی بینیم در 
کشورهای اروپایی همه چیز یک فوتبالیست به موقع صورت می گیرد حالا کم یا زیاد 
فرقی نمی کند.  آقایانی که چنین می کنند خودشان بیایند به همگان ثابت کنند که 
چنین چیزی واقعیت ندارد و یک بازیکن بیشتر از 20، 30 درصد از مبلغ قراردادش 
را آن هم با کلی رفت و آمد و ... نمی گیرد. رسانه ها با دیدگانی باز به این موضوع 
نگاه کنند و با امضای قرارداد بازیکن سریع تیتر نزنند:" بازیکن یک میلیاردی و چند 
صدمیلیونی به فلان تیم آمد." این موضوع فقط مختص تیم های بزرگ نیست بلکه 
تیم های کوچک مان هم همین روال را پیش می برند. بازیکن خانواده دارد و فوتبال 
شغلش و منبع درآمدش است، با مصدوم شدنش دیگر همه چیز برایش تمام می شود 

که اگر منبع درآمد درستی نداشته باشد دیگر نمی تواند زندگی کند. 
ما نفهمیدیم که سیاست فوتبالی در کشور ما چطور است، زمانی که ما جوان بودیم 
و فوتبال بازی می کردیم به ما می گفتند باید باتجربه باشید و بازیکن باتجربه در چشم 
بود و بعد از گذر سال ها و کسب تجربه امروز به ما می گویند بازیکن جوان مدنظر 
ماست. بالاخره کدام درست است یا کدام مدنظر شماست بازیکن باتجربه یا بازیکن 
جوان؟ اینکه مقابل تیم های پیکان و ماشین سازی امتیازی کسب کرده ایم نباید ما را 
خوشحال کند، ما در روزی که روز خوبمان نبود مقابل پیکان پیروز شدیم، نباید چون 
یک موقعیت آن هم  از سر شانس و اقبال نصیب مان شده بگوییم که ما می توانیم این 
روند را در ادامه مسابقات داشته باشیم؛ بازی های مهم و سختی در پیش داریم که 
مهمترین آن بازی با پرسپولیس و ذوب آهن است و پیش از آن باید فکری به حال این 

تیم شود دیگر بعد از وقوع حادثه چاره اندیشی چه سود؟!

عنایتی : 

برای حنیف و فروزان مسائل مالی مهم نبود
مهاجم تیم فوتبال صبای قم معتقد است برای حنیف عمران زاده و محسن فروزان 

مسائل مالی مهم نبوده و آن ها برای کمک فوتبالی به صبا پیوسته اند.
رضا عنایتی مهاجم تیم فوتبال صبای قم درباره ی شرایط تیمش اظهار کرد: خدا را 
شکر شرایط تیم بد نیست. از شش امتیاز اخیر، توانستیم چهار امتیاز کسب کنیم و 
به رده های بالاتر جدول نزدیک شویم. البته هنوز شرایط خطرناکی در جدول داریم. 
بازیکنان به همدلی و انسجام خوبی رسیده اند ولی شرایط مالی هنوز فرقی نکرده است. 
امروز)سه شنبه( نیز قرار بود دریافتی هایی داشته باشیم که اتفاق نیفتاده است و همین 

باعث از بین رفتن تمرکز بازیکنان می شود.
وی درباره خروج بازیکنان زیاد از این تیم در نیم فصل نیز تصریح کرد: بازیکن به 
شرایط مالی خوب احتیاج دارد. آن ها نیز مثل من تحمل بالایی نداشتند و تصمیم 
گرفتند برای این که بتوانند خرج روزمره شان را دربیاورند به تیم های دیگر نقل مکان 
کنند. من طاقتم زیاد است و به خاطر باشگاه و هواداران حرفی نمی زنم. بازیکنان 
جدید تیم مانند حنیف عمران زاده و محسن فروزان نیز برایشان بحث مالی مهم نبوده 
و دوست داشتند از لحاظ فوتبالی به باشگاه کمک کنند. آن ها وضعیت باشگاه را درک 

کرده اند چون می دانستند در صبا پول سخت بدست می آید.
پیشنهاد  داد:  توضیح  سیاه جامگان  پیشنهاد  درباره  استقلال  سابق  مهاجم 
سیاه جامگان مانند سایر پیشنهادها نیست. این تیم، تیم شهر من است. اتفاقاتی در 
اوایل فصل برای من افتاد که مجبور شدم جدا شوم. در نیم فصل نیز با مدیرعامل 
سیاه جامگان صحبت کردم و گفتم که باید پیشنهادتان را به باشگاه صبا بفرستید 
که آن ها نیز مخالفت کردند و من در صبا ماندگار شدم. آرزو می کنم تیم های شهرم 
موفق باشند و مسئولان مشهدی از این فرصت که دو تیم لیگ برتری دارند بهره ببرند 
و به آن ها کمک کنند. فکر می کنم تمام تیم های لیگ برتری دوست داشته باشند 
مشهدی ها در لیگ بمانند تا هنگام سفر به مشهد، بتوانند امام رضا را نیز زیارت کنند.

عنایتی در پایان درباره حضور سهراب بختیاری زاده بر روی نیمکت صبا ابراز 
بی اطلاعی کرد و این بحث ها را مربوط به مدیریت صبا دانست.

میثم مجیدی به صبای قم پیوست
مدافع چپ استقلال تهران پس از فسخ قرارداد با آبی ها قرارداد رسمی با باشگاه صبا 

امضاء کرد و به جمع شاگردان صمد مرفاوی اضافه شد.
میثم مجیدی که در نیم فصل اول تنها در دیدار با استقلال خوزستان به عنوان 
دلیل  به  مدتی  البته  و  رفت  میدان  به  منصوریان  علیرضا  تیم  برای  تعویضی 
مصدومیت دور از ترکیب استقلال تهران بود، روز گذشته قرارداد خود را با این 

باشگاه فسخ کرد.
این مدافع چپ پس از بررسی پیشنهادات اش با باشگاه صبای قم به توافق نهایی 
رسید و قرارداد داخلی خود را امضاء کرد و همچنین در تمرین این تیم حضور یافت.

قرارداد مجیدی طی یکی  دو روز آینده در هیأت فوتبال استان قم به ثبت می رسد 
تا این بازیکن بتواند در بازی هفته نوزدهم برابر پرسپولیس به میدان برود.

در نقل و انتقالات نیم فصل محسن فروزان، حنیف عمران زاده، امید نظامی پور و 
علیرضا رمضانی به صبای قم اضافه شدند.

 هفته بیستم لیگ برتر فوتسال

چشم امید شمسایی به حیدریان
هفته بیستم لیگ برتر فوتسال امروز با برگزاری هفت دیدار 

پیگیری خواهد شد.
  هفته بیستم لیگ برتر فوتسال امروز با هفت دیدار به صورت 
همزمان از ساعت 16 پیگیری می شود. تیم گیتی پسند اصفهان 
در فصل جاری از همان هفته های ابتدایی با رقبای خود اختلاف 
ایجاد کرده و تا به اینجا نیز توانسته این اختلاف را حفظ کند. 
تیم های دیگر مانند مس سونگون، تأسیسات، دبیری و حفاری نیز از 
همان هفته های ابتدایی در تعقیب صدرنشین بودند و امیدوارند در 

هفته های پایانی جایگاه این تیم را در صدر جدول تصاحب کنند.
 برنامه مسابقات این هفته به شرح زیر است.
*مسسونگون-یاسینپیشروقم

 شاگردان رضا افضل نزدیک ترین تیم به گیتی پسند هستند و 
همچنان بتوانند جایگاه نخست این تیم را در پایان فصل به خود 
اختصاص دهند و قهرمان شوند. تیم مس سونگون سه دیدار آخر 
خود را با پیروزی پشت سر گذاشته است و به دنبال این است تا 
این روند را در زمین خود نیز حفظ کند، این تیم با 2٧ گل خورده 
کمترین آمار را از این نظر دارد. از سوی دیگر محمدرضا حیدریان 
می تواند با متوقف کردن تیم مس کمک بزرگی به یار دیرین و 
همبازی سابق خود یعنی وحید شمسایی کند تا تأسیسات خود 
را به مس سونگون نزدیک کند. تیم یاسین پیشرو نیز جایگاه نسبتاً 
مناسبی در جدول دارد و نمی خواهد رتبه ششم خود را از دست 

دهد. 
*ارژنشیراز-دبیریتبریز

ارژن در حالی به مصاف تیم آماده دبیری می رود که سه دیدار 
گذشته خود را با شکست پشت سر گذاشته و برای خروج از 
این بحران حداقل به دنبال یک امتیاز در این بازی خانگی است. 
شاگردان اصغری مقدم نیز که دوباره به جمع مدعیان بازگشته اند از 
هیچ امتیازی به سادگی نمی گذرند. این تیم هفته گذشته با نتیجه 
بسیار خوب 5 بر صفر شهروند ساری را شکست داد و به رده سوم 
جدول صعود کرد. تیم دبیری حالا حتی امیدوار است بتواند فاصله 

9 امتیازی خود را با صدر جدول کاهش دهد و نیم نگاهی هم به 
قهرمانی دارد. 

*تأسیساتدریایی-آذرخشبندرعباس
وحید شمسایی هفته گذشته با گل زیبایی که مقابل دانشگاه  
آزاد به ثمر رساند نشان داد که هنوز می تواند برای تیمش مهره 
تأثیرگذاری باشد. این تیم با هدایت شمسایی اگر در این فصل 
مقابل تیم های انتهای جدولی شکست نمی خورد به طور حتم 
اکنون اختلاف امتیاز بسیار کمتری با تیم صدرنشین داشت. 
شاگردان وحید شمسایی سه دیدار قبلی خود را با پیروزی پشت 
سر گذاشته اند. از طرف دیگر آذرخش اصلًا شرایط خوبی در 
انتهای جدول ندارد و با 2٧ گل زده بدترین تیم در این زمینه است 

و کم ترین گل  زده دارد. 
*مقاومتالبرز-شهرداریساوه

تیم مقاومت پس از هفت دیدار که موفق به پیروزی نشده بود 
در دیدار هفته گذشته خود تیم طرح و توسعه را شکست داد و با 
کسب سه امتیاز  این دیدار اندکی در حاشیه امنیت قرار گرفت. 
دیدار رفت این دو تیم با نتیجه تساوی به پایان رسید و باید دید در 
دور برگشت چه نتیجه ای در انتظارر  این دو تیم است. شهرداری 
ساوه نیز در میانه جدول قرار دارد و برد یا باخت در این دیدار خیلی 

روی جایگاه این تیم تأثیر نمی گذارد.
*گیتیپسنداصفهان-فرشآرامشهد

جدال پیروزان هفته گذشته؛ گیتی پسند در دیدار قبلی خود 

برابر شهرداری ساوه و فرش آرا مقابل حفاری اهواز به برتری رسیده 
بودند. فرش آرا در دیدار مقابل حفاری دست به کار بزرگی زد و تیم 
پنجم جدول را با شکست بدرقه کرد اما فرش آرا در این دیدار باید 
به مصاف گیتی پسندی برود که با 85 گل زده آمار بسیار خوبی در 
گلزنی به جا گذاشته است. شاگردان رضا لک فقط یک شکست 
در این فصل داشته اند که آن هم با رأی کمیته انضباطی، به دلیل 
اتفاقات دیدار مقابل حفاری بود. این تیم بدون شک اصلی ترین 

مدعی قهرمانی فصل جاری است.
*شهروندساری-طرحوتوسعهالوند

 شهروند هفته گذشته شکست سنگینی مقابل دبیری تبریز 
متحمل شد. این تیم از ابتدای فصل جزو تیم های میانه جدولی 
بوده و روند سینوسی داشته است. شهروند ساری  با این روند به 
احتمال فراوان در پایان فصل نیز در میانه جدول قرار خواهد گرفت. 
تیم طرح و توسعه نیز از ابتدای فصل درگیر مسائل و مشکلات 
مالی بوده و هر چند وقت یکبار نیز به دلایل نامعلوم دست به 
تغییر کادرفنی خود می زند. این تیم اکنون با هشت امتیاز در رده 
سیزدهم جدول قرار دارد و اگر می خواهد در پایان فصل جزو 
تیم  های سقوط کننده نباشد باید از هیچ امتیازی به سادگی نگذرد.

*حفاریاهواز-دانشگاهآزاد
 حفاری اهواز از سه دیدار گذشته خود چهار امتیاز بدست آورده 
و به نوعی از جمع مدعیان خارج شده است. این تیم در مقطعی 
از فصل حتی به سه امتیازی تیم گیتی پسند نیز رسید اما دوباره 
دچار افت شد، به نحوی که اکنون کمتر کسی حفاری را جزو 
مدعیان قهرمانی می داند. این تیم هفته گذشته نیز مقابل فرش آرا 
شکست خورد تا کاملًا از جمع مدعیان دور شود. دانشگاه آزاد هم 
هفته گذشته مقابل تأسیسات با وجود بازی خوب و قابل قبولی که 
انجام داد، شکست خورد تا همچنان در انتهای جدول قرار داشته 
باشد. این تیم با 16 شکست بیشترین باخت را در کارنامه دارد 
و به احتمال فراوان یکی از تیم های سقوط کننده به لیگ دسته 

اول خواهد بود.

هفته نوزدهم لیگ برتر روز جمعه با برگزاری دو دیدار 
آغاز خواهد شد.

هفته نوزدهم لیگ برتر از جمعه 8 بهمن ماه با برگزاری 
دو دیدار پیگیری آغاز شد تا تنور رقابت های فشرده لیگ 

برتر در روزهای سرد بهمن  ماه همچنان گرم بماند.
تراکتورسازی-ماشینسازی

دربی تبریز جدال قهرمانی و فراز از سقوط است. در یک 
سو تراکتورسازی برای ادامه حضور در کورس قهرمانی و 
افزایش فشار به پرسپولیس، تنها به دنبال کسب  3 امتیاز 
از همشهری خود است و در طرف مقابل شاگردان فرهاد 
کاظمی که به دربی به چشم نقطه ای برای بازگشت و امید 
به بقا نگاه می کند . ماشین سازی بعد از برد در هفته اول، 
18 هفته در حسرت پیروزی به سر برده و امیدوار است 
با شگفتی آفرینی در دربی با روحیه دو چندان در ادامه 

مسابقات به میدان برود.
تراکتورسازی خوب می داند همان طور که سال گذشته 
دیگر همشهری این تیم یعنی گسترش فولاد یکی از موانع 
قهرمانی آنها شد اگر در لیگ شانزدهم نیز دچار غفلت 
شود، ماشین سازی می تواند فاصله این تیم با پرسپولیس 
را در کورس قهرمانی افزایش دهد. حضور پرشورها برای 
اولین بار در ورزشگاه یادگار امام )ره( بعد از بازگشایی این 
ورزشگاه، قطعا انگیزه شاگردان قلعه نویی را برای کسب 
3 امتیاز افزایش خواهد داد. شاگردان قلعه نویی در شروع 
نیم فصل دوم نشان دادند دیگر به ارائه فوتبال زیبا همراه 
با پیروزی پرگل فکر نمی کند و جمع آوری 3 امتیازها 
ترجیح می دهند.  بر همه چیز  اقتصادی  فوتبال  با  را 
ماشین سازی نیز دیگر زنگ خطر سقوط را شنیده است و  
باید قدر تک تک امتیازات را در هفته های پیش رو بداند. 

استقلال-پیکان
استقلال بعد از برد پر گل هفته گذشته در مقابل 
صنعت نفت در حالی که امیدوار بود که با حضور جپاروف 
و تیموریان روند رو به رشد خود را ادامه بدهد؛ روز گذشته 
با خبر محرومیت از نقل و انتقالات بین المللی به واسطه 
شکایت عادل شیحی در شوک فرو رفت. انگار قرار نیست 
مشکلات استقلال دست از سر منصوریان بردارد و هر بار 
که این تیم عملکردی امیدوار کننده از خود نشان می دهد 
با سبز شدن مشکی جدید در جلوی راه خود رو به رو 
می شود. با همه این شرایط دیدار با پیکان، آزمونی دیگر 
برای منصوریان است تا نشان دهد استقلال این فصل 

بالاخره می تواند با یک روند با ثبات در جمع مدعیان 
راه یابد یا با تداوم نتایج پرنوسان ادامه لیگ را نیز ادامه 
خواهد داد . در طرف مقابل پیکان نیم فصل دوم زمین تا 
آسمان با نیم فصل اول تفاوت کرده است و از سه دیدار 
خود متحمل دو باخت و یک تساوی شده است. جلالی 
به خوبی می داند شکست مقابل استقلال احتمال وجود 
بحران را برای شاگردانش افزایش خواهد داد و امید آنها را 
برای حضور در جمع مدعیان کسب سهمیه لیگ قهرمانان 
آسیا کاهش خواهد داد. دیدار رفت دو تیم با تساوی به 
پایان رسید اما مطمئن تساوی دیدار برگشت هیچ کدام از 

دو تیم را راضی نخواهد کرد.

صادق محرمی بازیکن جوان تیم پرسپولیس در دو دیدار گذشته با مصدومیت برخی 
بازیکنان اصلی به ترکیب اصلی راه یافت و حالا برای ادامه حضور چالش هایی پیش 

رو دارد. 
 صادق محرمی مدافع جوان پرسپولیس فصل گذشته 20 بار به عنوان وینگر برای 
ملوان به میدان رفت و با سقوط این تیم به دسته پایین تر به تیم پرسپولیس پیوست. 
مدافع 20 ساله پرسپولیس تا دیدار برابر سپاهان فرصت بازی برای سرخ پوشان پایتخت 
را به دلیل ترافیک بازیکنان خط دفاعی در این تیم به دست نیاورد و در دیدار برابر 
زردپوشان در اصفهان بود که از دقیقه 82 جایگزین امید عالیشاه شد. محرمی پیش از 
دیدار برابر فولاد خوزستان که به عنوان یار ثابت به میدان رفت، در 5 دیدار برابر سپاهان، 
نفت تهران، پیکان، ماشین سازی و پدیده توسط برانکو ایوانکوویچ به میدان فرستاده شد 

که مجموع دقایق حضور او در میدان تنها 15 دقیقه شد.
اما در دیدار برابر فولاد خوزستان با مصدومیت رامین رضاییان و فرهاد ربیع خواه، برانکو 

ایوانکوویچ تصمیم گرفت تا این بازیکن را در پست دفاع راست به میدان بفرستد و ماهینی 
را به سمت چپ منتقل کند؛ تصمیمی که با توجه به عملکرد خوب صادق محرمی در 
دیدار برابر گسترش فولاد نیز تکرار شد و این بازیکن علیرغم آماده شدن رضاییان باز هم 

به عنوان بازیکن ثابت به میدان فرستاده شد.
چالشجدید؛محرمیدرنقشمحرمی؟

مجتبی محرمی که به با 41 گل زده به عنوان یکی از 10 گلزن برتر پرسپولیس 
شناخته می شود، پای تخصصی او راست بود؛ ما با این وصف سال ها در ترکیب تیم ملی 
و تیم پرسپولیس در پست دفاع چپ به میدان رفت و برخی از او به عنوان بهترین دفاع 

چپ آسیا نام برده اند.
در دیدار برابر صبای قم با محرومیت سید جلال حسینی به نظر می رسد صادق 
محرمی یکی از گزینه های برانکو ایوانکوویچ برای قرار گرفتن در پست دفاع چپ باشد، 
تا ماهینی در کنار محمد انصاری در پست دفاع وسط قرار بگیرد و رامین رضاییان هم 

در پست دفاع راست.
در عین حال همین موضوع می تواند چالشی نیز برای محرمی به همراه داشته باشد؛ 
حضور سه مدافع راست در ترکیب سرخ ها در شرایطی است که این تیم با مصدومیت 
ربیع خواه و عدم اطمینان برانکو ایوانکوویچ به آرام طبع بدون مدافع چپ به کار خود 
ادامه می دهد؛ در دو بازی گذشته حسین ماهینی با توجه به تجربه حضور در پست 
دفاع چپ این وظیفه را انجام داده است و به نظر می رسد صادق محرمی جوان نیز برای 
ادامه حضور در ترکیب اصلی باید بتواند در صورت نیاز مربی در این پست نیز روند خوب 

خود را ادامه دهد.
 این چالش و عملکرد محرمی در این پست )در صورت استفاده برانکو ایوانکوویچ از 
محرمی در این پست( می تواند تاثیر زیادی در آینده ی حرفه ای این بازیکن داشته باشد؛ 
بازیکنی که به دلیل تشابه اسمی و البته ارائه نمایش های امیدوار کننده در 20 سالگی 
هواداران پرسپولیس را به یاد بازیکنی می اندازد که علیرغم راست پا بودن سال ها در 
پست دفاع چپ به میدان رفت. با این حال باید منتظر بمانیم و در آینده نسبت به عملکرد 

این بازیکن با توجه به نمایش های او قضاوت کنیم.

باشگاه سیاه جامگان با صدور بیانیه ای به اتفاقات رخ داده 
در دیدارهای این تیم در لیگ برتر و دیدار با سایپا واکنش 

نشان داد.
 در بیانیه باشگاه سیاه جامگان مشهد با اشاره به اتفاقات 
دیدار با سایپا در هفته هجدهم رقابت های لیگ برتر آمده 
است: تیم فوتبال سیاه جامگان با اتکا به توان بخش خصوصی 
طی عمر 6 ساله خود در مسیر موفقیت گام برداشته و در 
دنیای سخت فوتبال حرفه ای با سیلی صورت خود را سرخ 
داوری دیدارهای  اتفاقات  این وجود  با  است.  نگه داشته 
اخیر تیم فوتبال سیاه جامگان باعث دلسردی شده و ادامه 
این راه طاقت فرسا شده است. اشتباهات داوری از ابتدای 
فصل وجود داشته ولی در این چند دیدار اخیر و با توجه 
به شرایط حساس جدول، دیگر قابل تحمل نیست. باشگاه 
سیاه جامگان برای چندمین بار از داوری ها ضربه خورد 
و این در حالی است که با وجود اعتراض های به جا و با 
دلیل و مدرک، همچنان در بر همان پاشنه می چرخد و 
کمیته محترم داوران کمترین توجهی به اوضاع نابه سامان 
داوری ها نداشته و سعی در دفاع از داوران خود دارد. فارغ 
از اینکه حرکت آقای خلعتبری در به ثمر ساندن گل سایپا 
با کمک دست در دیدار هفته جاری لیگ برتر، دور از روح 
جوانمردی و پهلوانی بود باید نظر افکار عمومی را به این نکته 

عجیب جلب کنیم که جناب زرگر به عنوان داوری که این 
خطای هند را دیدند و بعد رای شان را  برگرداندند همان 
داوری هستند که چند هفته پیش در دیدار سیاه جامگان 
با ماشین سازی در چند نوبت با اشتباهات خود حق مسلم 
نماینده استان خراسان رضوی را خوردند و البته با وجود 
اعتراضات فراوان هیچ تنبیهی هم برای ایشان در نظر گفته 
نشد. در بازی با ماشین سازی با وجود همه ناداوری ایشان، 
سیاه جامگان موفق به غلبه بر حریف و داور شد اما در بازی با 
سایپا واقعا زورمان به داوری نرسید. در صحنه گل سایپا ابتدا 
جناب زرگر اعلام خطای هند می کند و کمک داور هم اعلام 
گل نمی کند؛ به واسطه اعتراض بازیکنان سایپا، داور و کمک 
داور با هم مشورت می کنند و سپس به یک باره گل سایپا 
صحیح اعلام می شود. یک نفر در فوتبال ایران جواب ما را 
بدهد؛ جه دیالوگی بین داور و کمک داور رد و بدل می شود 
که نظر هر دو تغییر می کند؟! معنای این اتفاق اشتباه سهوی 
داوری است؟ آیا چون در این فوتبال حامی نداریم، باید 
اینگونه حقمان خورده شود؟ باشگاه سیاه جامگان به عنوان 
یکی از معدود باشگاه هایی که با همت بخش خصوصی 
اداره می شود، تنها خواسته اش از فدراسیون فوتبال و کمیته 
داوران نه حمایت از این تیم که تنها اجرای عدالت است. 
عدالتی که ظاهرا کمیته محترم داوران و دپارتمان داوری 

از اجرای آن عاجز است و تنها با ورود کمیته های انضباطی 
و اخلاق و بررسی داوری های عجیب در طول این فصل 
می توان به آن رسید. ادامه روند اشتباهات داوری فقط باعث 
سلب انگیزه شده و این شرایط برای تیم های بدون حامی 
همچون سیاه جامگان بغرنج تر است. جناب آقای تاج، رییس 
محترم فدراسیون همواره به دنبال عدالت، حق و صداقت در 
فوتبال بوده و عملکردشان نیز به خوبی این را نشان می دهد 
و در این مسیر تنها به یاری و همراهی ایشان امید داریم؛ 
به همین دلیل از ایشان می خواهیم شخصا به این موضوع 

ورود پیدا کنند.

 هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال

مصاف استقلالِ در شوک با پیکانِ در افت

محرمی در نقش محرمی؛ گزینه چپ پرسپولیس؟

بیانیه باشگاه سیاه جامگان؛

چون حامی نداریم باید حقمان خورده شود؟



5 علمی و سلامت 

دمنوش لاغری ارزان و در دسترس
دمنوش ها یا همان چای گیاهی، خواص بسیار فوق العاده ای در درمان بیماری های 
مزمن و بهبود وضعیت بدنی دارند. بعضی از انواع این دمنوش ها برای لاغر شدن و چربی 
سوزی مورد استفاده قرار می گیرند. در این مطلب با چند نوع دمنوش گیاهی بسیار 

خوش عطر و موثر برای لاغری آشنا خواهید شد.
دمنوشنعناع

 نعناع باعث افزایش سرعت هضم غذا می شود و با داشتن عطر و بویی قوی در کنترل 
اشتها و کاهش میل به شیرینی ها موثر است. این دمنوش شما را سبک و تازه می کند. 
یک فنجان دمنوش نعناع بعد از شام می تواند بهترین دسر باشد. نصف یک فنجان برگ 
نعناع را در یک لیوان آب جوش بریزید و به همراه چند برش لیموی تازه، برای بیست 

دقیقه بگذارید که دم بکشد. می توانید با کمی نبات یا شهد توت آن را شیرین کنید.
دمنوشگلسرخ

گل سرخ دارای آنتی اکسیدان است که به افزایش سوخت و ساز بدن کمک می کند. 
همچنین باید گفت که، گلبرگ  های گل سرخ منبع غنی ویتامین C و فلاونوئیدهاست، 
که می تواند در هضم غذا و چربی سوزی موثر باشد. دمنوش گل سرخ به تقویت سیستم 
ایمنی بدن هم کمک می کند. گلبرگ های گل سرخ را بیست دقیقه دم بگذارید و بعد 
میل کنید و از عطر و طعم گل سرخ لذت ببرید. این گلبرگ ها را می توانید به همراه 
چای سیاه و یا چای سفید هم دم کنید. گلبرگ های گل  سرخ را همراه با گلیسیرین 

برای استفاده در ماسک های زیبایی طبیعی نیز می توان استفاده کرد.
دمنوشذغالاخته

ذغال اخته در تثبیت قند خون بسیار موثر است و با کاهش اشتها از میل به خوردن 
شیرینی ها جلوگیری می کند. این دمنوش برای افراد مبتلا به قند خون بسیار عالی 
می باشد. همچنین ذغال اخته خواصی مانند تب بری و پاکسازی کبد و دستگاه گوارشی 
دارد، که می تواند به بهبود گوارش کمک کند. در یک ظرف به اندازه ی مساوی آب و 
ذغال اخته بریزید و بگذارید 10 دقیقه بجوشد. سپس آن را از صافی رد کنید و با یک 
قاشق، ذغال اخته ها را له کنید تا از هسته جدا شوند. این عصاره را به همراه کمی نبات 

و مقداری دارچین دم بگذارید و بعد میل کنید.

6روش موثر جهت چاق کردن صورت
معمولا افراد دارای صورت استخوانی و لاغر علاقه دارند که کمی چاق شوند تا 
صورتشان چاق و تپل شود. با این روش ها می توانید بدون اضافه کردن وزن و چاق شدن 
اندامتان، صورت تپل و به اصطلاح پری داشته باشید. 1. هر روز صبح یک قاشق عسل 
را در مقداری آب گرم حل کنید و بنوشید. همچنین کمی از آن را روی صورت خود 
بمالید و بگذارید بیست دقیقه بماند و بعد بشویید. عسل دارای آنتی اکسیدان است و 
یک مرطوب کننده ی پوست است که باعث می شود پوست، آب را به خود جذب کند 
و شاداب و تازه شود. 2. شیر نه تنها باعث افزایش سلامتی و استقامت بدن می شود 
بلکه با ویتامین ها، مواد معدنی، و پروتئینی که دارد باعث چاقی و مرطوب شدن پوست 
می شود. کافی است هر روز دو لیوان شیر کم چرب یا بدون چربی بنوشید و مقداری 
از شیر سرد را به مدت 15 دقیقه روی پوست خود ماساژ دهید تا برای همیشه صورت 
شفاف و سرحالی داشته باشید. 3. کربوهیدرات موجود در نان، برنج و ماکارونی برای 
چاق شدن صورت بسیار مفیدند. البته با مصرف زیاد آنها وزن بدنتان هم افزایش میابد، 
پس این روش برای کسانی که کلا لاغر هستند و تمایل به افزایش وزن دارند، مناسب 
است. 4. ماهی بخورید. ماهی امگا 3 دارد و برای چاقی صورت مفید است، همچنین 
می توانید از تن ماهی هم استفاده کنید. از غذاهای دیگری که برای پرشدن صورت 
توصیه می شود سیب زمینی به همراه تخم مرغ است. البته با مصرف این دو ماده ی 
غذایی بهتر است تمرین ورزشی هم داشته باشید. 5. آجیل بهترین ماده برای چاق 
کردن صورت می باشد به این شرط که از نوع خام و بدون نمک باشد. بادام کوهی، 
بادام زمینی، پسته، بادام هندی و انواع حبوبات دارای پروتئین می باشند که باعث چاقی 
صورت میشوند. 6. مقداری جوانه ی گندم را به همراه شیر میل کنید و از خمیر آن روی 
صورتتان استفاده کنید. یا اینکه پس از غذا یک قاشق جوانه ی گندم را در یک فنجان 
 B ماست کم چربی هم بزنید و نوش جان کنید. جوانه ی گندم به دلیل داشتن ویتامین
و E خواص زیادی در آبرسانی به سلول ها و افزایش آب میان بافتی آن ها دارد و به تپل 

شدن صورت کمک می کند.

 

نتایج تحقیقات پژوهشگران دانشگاه تربیت مدرس نشان می دهد که با استفاده از 
نانوساختارها می توان سرعت و دقت توالی یابی DNA را افزایش داد و به اعتقاد آنها نتایج 
این تحقیق دریچه ای برای فعالیت های تجربی به سوی نسل جدیدی از توالی یاب های 

سریع DNA خواهد بود.
مولکول DNA موجود در هسته سلول های موجودات، حاوی اطلاعات ژنتیکی بسیار 
مهمی است. در حقیقت تمام مشخصات جسمی و روانی هر موجود نتیجه ژن هایی است 

که در توالی DNA آن موجود ذخیره شده است.
خواندن توالی DNA هر فردی، مشخصات مهمی درباره گذشته و آینده او ارائه خواهد 
کرد. به عنوان مثال تکرار نوع خاصی از جملات در توالی مولکلول DNA نشان دهنده 
امکان ابتلای فرد به بیماری آلزایمر است. در نتیجه، یکی از گام های مهم تشخیص، 
پیشگیری و درمان بیماری های هر فرد از طریق توالی یابی مولکول DNA آن فرد است.

در حال حاضر توالی یابی مولکول DNA با هزینه های زیاد و در مدت زمان طولانی و 
تنها در آزمایشگاه های پیشرفته قابل انجام است. بر این اساس محققان دانشگاه تربیت 
مدرس با هدف استفاده از ساختارهای نانومتری جهت بررسی امکان توالی یابی مولکول 

DNA به وسیله  امواج پلاسمونی مطالعاتی را در این زمینه اجرایی کردند.
نتایج این تحقیق نشان می دهد که از نظر تئوری امکان توالی یابی مولکول DNA با 
سرعت بالا توسط امواج پلاسمونی محلی در ساختارهای حفره ای و پروانه ای امکان پذیر 
است.این محققان اعتقاد دارند که استفاده از امواج پلاسمونی بتواند مشکلات اساسی 
توالی یابی DNA را حل کند. در پی استفاده از این امواج کاهش ابعاد وسیله  آزمایشگاهی، 
افزایش سرعت و دقت توالی یابی و همچنین کاهش احتمالی هزینه  توالی یابی ایجاد 
خواهد شد که منجر به انقلابی بزرگ در مهندسی ژنتیک و پزشکی می شود. گسترش 
ادواتی با این مشخصات مهمترین گام در جهت فردی سازی علم پزشکی در آینده خواهد 
بود.در این تحقیق که به صورت تئوری و محاسباتی انجام شده، سه نوع ساختار حفره، 
پروانه ای و ساختار ترکیبی حفره-پروانه شکل مورد مطالعه قرار گرفته اند. همچنین با توجه 
به جذب زیاد مولکول DNA در طول موج های فرابفش، از موادی مانند گرافن، آلومینیوم، 
کروم و رودیوم استفاده شده است که قابلیت تحریک امواج پلاسمونی محلی در طول 

موج های فرابنفش را داشته باشند.

ارائه نسل جدیدی از توالی یابی های 
DNA از سوی محققان کشور دانشمندان می گویند یک واکسن روانشناختی برای 

مقابله با اخبار جعلی منتشر شده در اینترنت ابداع کرده 
اند که عموم مردم را در برابر تاثیرات مخرب این نوع 

اخبار واکسینه خواهد کرد.
سندر ون در لیندن، از محققان دانشگاه کمبریج 
در این مورد می گوید: اطلاعات غلط و دروغین مانند 
ویروس پخش شده و گسترش می یابد و بر ذهن مردم 
تاثیر منفی می گذارد. ما با قرار دادن مردم در برابر 
حجم کمی از این اخبار غلط ذهن آنها را در برابر انبوه 
اخبار این چنینی واکسینه می کنیم و به آنها هشدار می 
دهیم تا بتوانند اخبار واقعی را در ذهن نگهدارند و اخبار 

دروغین را دور بریزند.
گروه تحقیقاتی با استفاده از یک نمونه2000 نفره از 
ساکنان آمریکا با ویژگی های جمعیت شناختی متفاوت 
آزمایش خود را آغاز کرده و ابتدا نظرات آنها را درمورد 

واقعی بودن خطر تغییرات آب و هوایی بررسی کردند.
آنها اخباری در مورد خطرناک بودن شرایط آب و 
هوایی در جهان و تایید این موضوع توسط دانشمندان 
را در اختیار اعضای این نمونه قرار دادند ولی به برخی 
از اعضای گروه هم اطلاعات غلطی دادند دال بر اینکه 

31 هزار دانشمند آمریکایی این موضوع را رد کرده اند.
بعد از شنیدن اطلاعات غلط مذکور، از اعضای گروه 
خواسته شد تا دیدگاه خود را در این زمینه بیان کنند و 

مشخص بود که با این نوع اطلاعات دریافتی گروه اول 
خطر تغییرات آب و هوایی را جدی دانسته و گروه دیگر 

این موضوع را رد می کردند.
همراه  قبلی  اطلاعات  دوم  گروه  به  که  زمانی  اما 
با اطلاعات و جداولی که واقعیات را در مورد خطر 
تغییرات آب و هوایی نشان می داد، ارائه شد بسیاری از 
آنها در مورد صحت نظر قبلی خود دچار شک و تردید 
شدند. لذا دانشمندان به این نتیجه رسیدند که می توان 
با استفاده از شیوه های هوشمندانه ذهن مردم را در 

مورد خطرات اخبار جعلی واکسینه کرد.
محققان سپس اطلاعات دقیق تری در مورد 31 هزار 
دانشمندی که خطر تغییرات آب و هوایی را رد کرده 
بودند در اختیار گروه قرار دادند و از جمله اعلام کردند 
که تنها یک درصد از آنها سابقه تحقیق و فعالیت در این 
زمینه را دارند. با این کار تعداد بیشتری از اعضای گروه 

با جدی بودن این خطر موافقت کردند.
دانشمندان معتقدند با تکرار این نوع تحقیقات و توجه 
به جزییات اخباری که در مورد موضوعات حساس در 
اختیار مردم قرار می گیرد می توان جلوی موفقیت 

اخبار جعلی و تلاش های شایعه پراکنان را گرفت.

واکسن مقابله با اخبار جعلی از راه رسید

نوع جدیدی از خرچنگ چشم دانه دار به نام یکی از شخصیت هری پاتر نامگذاری 
شده است.  این خرچنگ که »هری پلکس سرووس« نامگذاری شده در بخش های 
مرجانی مرده در ساحل گوام واقع در ساحل غربی اقیانوس آرام زندگی می کنند. 
خرچنگ چشم دانه دار بیشتر اوقات در تاریکی زندگی می کند.   البته یکی دیگر از 
دلایل نامگذاری این خرچنگ، کاشف آن نیز بوده است. هری کانلی کسی بود که 
نخستین مرتبه این خرچنگ را کشف کرد اما طی حیات خود متوجه اهمیت آن  
نشد. کانلی در سال 2002 فوت کرد. اکنون 20 سال پس از کشف خرچنگ چشم 

دانه دار، این حیوان به یاد او نامگذاری شده است.

نامگذاری یک خرچنگ با الهام از داستان 
هری پاتر

دلایلی خوب برای دوش آب سرد صبحگاهی

نوشیدن  روانی  فواید  تمام  تواند  می  آب سرد  دوش 
یک فنجان قهوه صبحگاهی را بدون شکل گیری خشم، 
اضطراب و افت انرژی زمانی که اثر کافئین از بین می رود 

را به همراه داشته باشد.
 اگر فکر می کنید دوش گرفتن با آب سرد دیوانگی به 
نظر می رسد، افراد بسیاری در جهان با شما هم عقیده 
هستند. اما نتایج پژوهش هایی رو به افزایش و نظرات 
کارشناسان نشان می دهند که دوش آب سرد می تواند 

به تقویت قدرت های ذهنی و جسمی انسان کمک کند.
روزهایکمتربیماری

طی فصول سرد احتمال ابتلا به سرماخوردگی و آنفلوآنزا 
افزایش می یابد. هنگامی که موضوع مبارزه با بیماری 
مطرح می شود، دو رویکرد اصلی مد نظر قرار می گیرند: 
پرهیز از تمامی میکروب ها تا حد امکان و تقویت سیستم 
ایمنی برای مواقعی که به عنوان مثال مجبور هستید با 
همکار بیمار خود ساعاتی را در طول روز سپری کنید. و 
هنگامی که موضوع تقویت خطوط دفاعی بدن در برابر 
میکروب ها مطرح می شود، علم سلام جدیدی را در 

اختیار دارد که دوش آب سرد است. 
نتایج مطالعه ای جدید که در نشریه Plos One منتشر 
شد، نشان می دهد که به پایان بردن دوش گرفتن با 
آب سرد می تواند به کاهش 30 درصدی تعداد روزهای 
بیماری کمک کند. شرکت کنندگان در این مطالعه طی 
30 تا 90 ثانیه پایانی دوش گرفتن روزانه خود از آب سرد 
استفاده کردند و نه تنها روزهای بیماری کمتری را تجربه 
کردند، بلکه به طور عجیبی اضطراب کمتر و اندکی حس 

رضایت بهتر از زندگی را گزارش کردند.
چربیبدنکمتر

بنابر پژوهش منتشر شده توسط موسسه ملی سلامت 
آمریکا، پایداری هوای سرد روش سوخت و ساز چربی در 
بدن را تغییر می دهد، و در همین راستا چربی زرد ناسالم 
به چربی قهوه ای فعال تبدیل می شود و کاهش وزن 
و کاهش چربی را در پی دارد. افزون بر این، فرد در آب 
و هوای سرد کالری های بیشتری می سوزاند زیرا بدن 
برای حفظ دمای طبیعی خود انرژی بیشتری مصرف می 

کند. پژوهش های چندانی درباره دوش آب سرد به عنوان 
تاکتیکی بلند مدت برای کاهش وزن انجام نشده است، 
اما این مساله برخی افراد را از استفاده از آب سرد درمانی 
یا سیستم لرز به منظور کاهش موفقیت آمیز وزن خود 

حداقل در کوتاه مدت باز نداشته است.
انرژیبیشتر

چندی پیش چالشی به نام »سطل آب یخ« محبوب 
شده بود و اگر از تمامی شرکت کنندگان در آن پرسش 
کنید، گواهی می دهند که ریختن آب سرد روی سر به 
واقع انسان را بیدار می کند. این به دلیل آن است که هر 
گونه شوک به سیستم بدن شما ترشح اندورفین، ماده 
شیمیایی مسئول احساس خوب در مغز، را موجب می 
شود. یکی از آثار اولیه اندورفین هجوم فوری انرژی است و 
دوستداران دوش آب سرد به این نکته اشاره دارند که پس 
از دوش گرفتن انرژی ایجاد شده در بدن آنها برای مدت 
زمان بیشتری دوام می آورد و بار دیگر بدن گرم می شود. 
همچنین، دوش آب سرد می تواند به کاهش خستگی 
طولانی مدت که با سندرم خستگی مزمن توصیف می 

شود، کمک کند.
تحملدردبالاتر

آیا با درد مزمن دست و پنجه نرم می کنید؟ یکی دیگر 
از فواید ترشح اندورفین به واسطه دوش آب سرد احساس 
درد کمتر است. بنابر نتایج یک متاآنالیز که در نشریه 
American Journal of Medical Sciences منتشر شد، 
نه تنها افراد کاهش درد جسمی پس از دوش آب سرد را 
تجربه کردند، بلکه به افزایش تحمل خود برای دردی که 

احساس می کردندف اشاره داشتند.
کمکبهکاهشاضطرابوافسردگی

دوش آب سرد صبحگاهی برای بیشتر افراد دلیل کافی 
برای افسرده شدن است، اما برای افرادی که به واقع از 
افسردگی بالینی رنج می برند، انجام این کار می تواند 
اثری مخالف داشته باشد. نتایج پژوهشی که در نشریه 
Medical Hypotheses منتشر شد، نشان می دهد که 
آب سرد مقدار بسیار زیادی پیام های الکتریکی را از پایانه 
های عصبی محیطی به مغز ارسال می کند که این شرایط 

می تواند به یک شکل گیری یک اثر ضد افسردگی منجر 
شود. مطالعه ای دیگر نیز نشان داده است که دوش آب 
سرد به بهبود کلی خلق و خو، کاهش استرس و اضطراب 

کمک می کند.
افزایشهوشیاری

نوشیدن  روانی  فواید  تمام  تواند  می  آب سرد  دوش 
یک فنجان قهوه صبحگاهی را بدون شکل گیری خشم، 
اضطراب و افت انرژی زمانی که اثر کافئین از بین می 
رود را به همراه داشته باشد. دوش آب سرد سیستم های 
اضطراری بدن را فعال می کند و فرد را در حالت آماده 
باش قرار می دهد. دوستداران دوش آب سرد بیان می 
کنند که پس از انجام این کار تمرکز و دقت بیشتری روی 

کار خود دارند.
ریکاوریسریعترپسازورزش

ورزشکاران حرفه ای مانند کوبی برایانت و لبرون جیمز، 
دو ورزشکار مطرح لیگ حرفه ای بسکتبال آمریکا، حمام 
یخ پس از انجام تمرینات ورزشی و بازی های سخت را به 
عنوان روشی برای کاهش درد عضلانی و ریکاوری سریع تر 
عنوان کرده اند. در شرایطی که این کار برای آنها موثر 
است، آیا برای ورزشکاران آماتور نیز خوب است؟ در پاسخ 
باید گفت: شاید. مطالعات در این زمینه به نتیجه ای واحد 
نرسیده اند. برخی کارشناسان معتقدند این کار به افزایش 
جریان خون و کاهش التهاب کمک می کند، در شرایطی 

که برخی مطالعات آن را کاملا بی اثر عنوان کرده اند.
ارادهقویتر

 American Psychological بنابر گزارشی که در نشریه
Association منتشر شده است، اراده شما همانند یک 
عضله می ماند و هرچه بیشتر آن را ورزش دهید تا از 
وسوسه ها و نیروهای مخالف پرهیز کند، از اراده قوی تری 
برخوردار خواهید شد و در حفظ عادات خوب بهتر عمل 
می کنید. حتی اگر دوش آب سرد فواید سلامت اضافی 
برای شما به همراه نداشته باشد، تنها عمل مجبور کردن 
خود به انجام این کار سخت می تواند به عملکرد بهتر شما 
در انجام وظایف ناخوشایند اما مهم در برخی از برهه های 

زندگی منجر شود.

خروسک؛ آزاردهنده اما موقت
مجرای تنفسی در کودکان باریک است، به همین سبب هنگام التهاب مخاطی و تنگی در 
این ناحیه، فرد دچار علائم تنفسی می شود. کروپ یا خروسک در اثر عفونت تنفسی ناشی 
از ویروس ها بویژه ویروس پارا آنفلوآنزا رخ می دهد و التهابی قابل توجه در حنجره، نای و 

حتی برونش ها ایجاد می کند.
عفونت و التهاب نای باعث بروز خروسک یا کروپ در اطفال می شود. عواملی مانند آلرژی، 
عفونت دستگاه تنفسی، هوای سرد و سابقه ابتلا به بیماری ، خروسک را تشدید می کنند.

در بیشتر موارد، سرماخوردگی باعث بروز خروسک در کودکان می شود. اغلب اوقات 
خروسک با حمله در شب به وجود می آید.

نشانههایبیماری
در زمان بروز خروسک بخش هایی از بدن مانند نای، حلق و حنجره دچار التهاب می 
شوند. سرفه خشک، تنفس تند، ناتوانی در خوردن و آشامیدن، تب شدید، آبریزش بینی، 

تنفس همراه با صدای خروس و کبودی لب از علایم این عارضه است.
بیشتر بیماران یک تا سه روز قبل از شروع علائم انسدادی دچار آبریزش بینی، فارنژیت، 
 ـکه شبیه به پارس کردن  سرفه و تب خفیف می شوند. سپس دچار سرفه های خشن 
 ـمی شوند و گرفتگی صدا و شنیده شدن صدای تنفس در هنگام دم نیز ظاهر  سگ است 

می شود.
در مواردی که انسداد شدید در مسیر راه های هوایی رخ دهد، کبودی در اندام ها و لب 

قابل مشاهده است. تب خفیف ممکن است ادامه یابد، هر چند گاهی شدید نیز می شود.
امروزه مانند گذشته از بخور سرد و مرطوب برای درمان خروسک استفاده نمی شود، زیرا 

در مطالعات جدید مشخص شده گاهی اثر تشدیدکننده بر بیماری داشته است
به طور مشخص علائم در شب، بدتر شده و طی یک هفته به طور کامل بهبود می یابند. 
بی قراری و گریه کودک، علائم را تشدید می کند. کودک ممکن است در وضع نشسته، 

احساس بهتری داشته باشد.
کروپ اغلب بین سنین سه ماهگی تا پنج سالگی کودک رخ می دهد و بیشترین بروز را 

در دو سالگی دارد.
تشخیصبیماری

در معاینه توسط پزشک، معمولا التهاب حلق و افزایش تعداد تنفس دیده می شود. برای 
تشخیص خروسک نیازی به گرفتن عکس گردن و مجاری هوایی نیست، ولی اگر هم 

عکسی گرفته شود معمولا تنگی مجرای زیر حنجره دیده می شود.
البته اگر علائم در این بیماری غیرطبیعی باشد، پس از پایدار کردن وضع تنفسی بیمار، 
می توان از عکس گردن اطلاعات بیشتری به دست آورد و موارد دیگر مانند وجود جسم 
خارجی در مجاری هوایی، عفونت باکتریایی نای و اپیگلوتیت حاد را می توان تشخیص داد.

عوارضخروسک
بیماران دچار عوارضی مانند عفونت گوش، عفونت باکتریایی نای، انسداد شدید راه هوایی، 

عفونت ریه ، آرتریت، ذات الریه )پنومونی( و برونشیول تنفسی می شوند.
درمانبیماری

بازکردن راه هوایی، عکسبرداری، لارنگوسکوپی، استفاده از بخور گرم، کاهش استرس و 
اضطراب از راه های درمان بیماری خروسک است.

اساس درمان خروسک، مراقبت از راه هوایی و پیشگیری از انسداد مجرا و بهبود 
اکسیژن رسانی است. از اقداماتی که موجب بی قراری کودک می شود باید اجتناب کرد.

امروزه مانند گذشته از بخور سرد و مرطوب استفاده نمی شود، زیرا در مطالعات جدید 
مشخص شده گاهی اثر تشدیدکننده بر بیماری داشته است، ولی بخور دارویی اپی نفرین 

بسیار کمک کننده است. 
استفاده از کورتون های خوراکی یا تزریقی از درمان های موثر دیگر است.

معمولاً فرد مبتلا به خروسک مجدد به این بیماری دچار نمی شود، به جز در کودکان 
مبتلا به آسم که معمولاً مستعد ابتلا به خروسک می باشند

در مواردی که بیمار دچار تنگی نفس پیشرونده، کاهش هوشیاری و بی اشتهایی می شود، 
بهتر است در بیمارستان بستری شود تا از وی مراقبت بیشتری به عمل آید.

نکاتیکهبایددرموردخروسکبدانیم
- مصرف انواع آنتی بیوتیک در درمان این بیماری تأثیری ندارد.

- معمولاً فرد مبتلا شده به خروسک مجدد به این بیماری دچار نمی شود، به جز در 
کودکان مبتلا به آسم که معمولاً مستعد ابتلا به خروسک می باشند.

- تا زمانی که تنفس کودک با سختی و اشکال همراه می باشد لازم است یک بزرگسال به 
صورت مداوم از او مراقبت کند و حتی مدتی بعد از کاهش علایم هر سه ساعت یک بار از 

خواب بیدار شده و کودک را کنترل کند که آیا به راحتی نفس می کشد یا خیر.
- برای جلوگیری از عود زودهنگام خروسک لازم است تا سه شبانه روز پس از رفع علایم 

تنفسی، همچنان هوای اتاق کودک را با بخار آب مرطوب نگه دارید.
- کودکان مبتلا به خروسک باید از مصرف شیر خودداری کنند. نوشیدن مایعاتی مانند 

آب، آبمیوه و چای در کاهش این بیماری تاثیر بسزایی دارد.
- پسران بیشتر به این بیماری مبتلا می شوند. در زمان بروز علایم بیماری خروسک، برای 

کاهش و درمان آن به پزشک متخصص مراجعه کنید.

غذاهایی که روحیه تان را تقویت می کنند!
در مطالعاتی که در مجله آمریکایی سلامت عموم انجام شده است دریافته اند که خوردن 

میوه ها و سبزیجات هم می تواند سلامت ذهن را تقویت کند.
 افرادی که در این تحقیق آزمایش شده اند گزارش داده اند که با خوردن هر کدام از این 
میوه ها در روز احساس شادابی بیشتری دارند. پس دفعه بعد که احساس کردید روحیه 

خوبی ندارید حتما یکی از این غذاها را مصرف کنید.
اسفناج

سبزیجات سبز تیره سرشار از فولات یا همان ویتامین B می باشند. این سبزیجات روی 
انتقال دهنده های عصبی کنترل روحیه در مغز تاثیر می گذارند و در نتیجه باعث تقویت 

روحیه می شوند.
مرکبات

پرتقال، نارنگی، یافا، گریپ فروت و تمام مرکبات دیگر سرشار از فولات یا همان ویتامین 
B هستند که روحیه را در لحظه تقویت می کنند.

موز
به سه دلیل پیشنهاد می شود که این میوه را در اسموتی ها حتما استفاده کنید: 1٫ 
پتاسیم )تقویت کننده کارایی مغز(، B6 2٫ )افزایش دهنده سروتونین که بدن را آرام می 

کند( و 3٫ تریپتوفان )آمینو اسید شادی که روحیه را تنظیم می کند(
برگچغندر

منیزیم ماده ای انرژی بخش بوده و افسردگی را از بین می برد. معمولا یکی از کمبودها 
در برنامه های غذایی کمبود منیزیم است. بنابراین سعی کنید مقداری برگ چغندر در کنار 

غذای تان مصرف کنید تا بتوانید این کمبود را تا حدودی جبران کنید.
انواعتوتها

توت ها با تامین گلوکز بدن می توانند کج خلقی ها و زود رنجی ها را کاهش دهند.
مارچوبه

مارچوبه منبع سروتونین، فولات و آنزیم هایی است که می توانند تاثیرات مصرف الکل 
را خنثی کنند.

گوجهگیلاسی
می توان گفت گوجه فرنگی گیلاسی در میان غذاها منبع لیکوپن ) فیتونوترینت یا ماده 
غذایی مغذی محلول در چربی( می باشد که می تواند با این ماده جلوی تولید ترکیبات 

التهابی در اثر افسردگی را بگیرد و متوقف کند.
سیبزمینیشیرین

کربوهیدارت های پیچیده سطح سروتونین که تاثیر آرامبخش در بدن دارند را افزایش 
می دهند و سیب زمینی شیرین یکی از منابع کربوهیدارت های پیچیده می باشد.

فلفلدلمه
غذاهایی که سرشار از ویتامین C هستند می توانند تولید هورمون استرس کورتیزول را 
متوقف کنند که مقدار این ویتامین در فلفل زرد نسبت به فلفل قرمز و سبز بیشتر است. 

تمام آن ها را در یک ظرف خرد کنید و به عنوان عصرانه میل کنید.

همه چیز درباره گوشت بلدرچین
گوشت بلدرچین سرشار از آهن است اما آیا می توان این گوشت را جایگزین مناسبی 

برای گوشت مرغ دانست؟
محمد تقی انوشه متخصص تغذیه و رژیم درمانی با اشاره به اینکه تبلیغ برخی از خوراکی 
های لوکس از جمله بلدرچین بیشتر بازی با کلمات است، تاکید کرد: در حقیقت این 
تبلیغات گسترده به گونه ای طراحی شده که حتی به طور غیر مستقیم افراد کم برخوردار 
جامعه را به سمت مصرف آن سوق دهد؛ در حالی که از نظر ارزش غذایی همان مواد 

مغزی در گوشت قرمز، ماهی، مرغ و حتی مواد لبنی از قبیل شیر به وفور یافت می شود.
وی افزود: اگر گوشت بلدرچین از نظر ارزش غذایی نسبت به مرغ کمی غنی تر است در 
عوض به علت حجم و جثه بسیار کوچکش باید در هر وعده غذای 2 الی سه بلدرچین 
کامل میل شود تا هم از نظر ارزش غذایی و هم از نظر رفع گرسنگی برای یک فرد بالغ 
کفایت کند. این در حالی است که هزینه آن بسیار بیشتر از مرغ تمام می شود و خانواده 
هایی که قدرت خرید آن را ندارند، تصور می کنند که منبعی غنی از مواد پروتئینی و 

مغذی را از دست داده اند. 
 گفتنی است؛ گوشت بلدرچین منبع غنی پروتئین، کلسیم، ویتامین های گروه B و آهن 
است اما قیمت بالای آن، گوشت این پرنده را در زمره خوراکی های لوکس قرار داده است. 
انوشه با تاکید بر اینکه گوشت بلدرچین از نظر قیمت و مسائل عرضه همیشه در دسترس 
نیست، این سوال را مطرح کرد که مگر هر خانواده متوسط چند بار در ماه قدرت تامین 
این غذا را دارند؟  این متخصص تغذیه و رژیم درمانی ادامه داد: این ماده مغذی را می توان 
در لبنیات دیگر هم تامین کرد و والدین یا خانواده های بیماران نگران تامین مواد غنی 
و مورد نیاز فرزندانشان تنها از طریق گوشت بلدرچین نباشند چرا که تبلیغات فراوان آن 

بیشتر جنبه بازی با کلمات دارد.
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بررسی های انجام شده در حوزه تلفن همراه نشان می دهد، نانوپوشش ها بهترین 
گزینه برای محافظت از این ادوات بوده و برای تولید کنندگان، استفاده از فناوری 

نانوپوشش مقرون به صرفه تر است.
تحقیقات اخیر مؤسسه IDC نشان می دهد که کمتر از 10 درصد از تلفن های 
همراه خاصیت ضدآب دارند و سیالات آسیب ٧.96 بیلیون دلاری به این محصولات 
وارد می کنند. تقریباً یک سوم از آسیب های وارد شده به تلفن های همراه از طریق 
سیالات است. در سال 2015 بیش از 328 میلیون تلفن همراه به صورت تصادفی 

با سیالات دچار آسیب شده اند. تنها 2٧ شرکت از 360 تولیدکننده تلفن همراه از 
مواد مقاوم کننده در برابر سیال استفاده می کنند. این مؤسسه در پژوهش اخیر خود 
نشان داده است که نانوپوشش ها یکی از گزینه های اصلی برای مقابله با این مشکل 
هستند. برای محافظت از تلفن های همراه دو گزینه وجود دارد: ایزوله کردن فیزیکی 
و پوشش دهی. در ایزوله کردن فیزیکی، اطراف تلفن همراه با یک سد فیزیکی به 
صورت درزبندی پوشیده می شود تا سیال به تلفن نرسد، اما در پوشش دهی از 
نانوپوشش  استفاده می شود. نانوپوشش های آبگریز موجب می شوند تا سیالات از 
سطح تلفن همراه دور بمانند. در ایزوله کردن یک کاور کوچک روی پورت های 
شارژر، هدست و سیم کارت قرار داده می شود تا سیال وارد آن نشود. این کار هزینه 
بالایی برای تولیدکننده دارد. از سه نوع فناوری نانوپوشش پوشش آبگریز، لایه نشانی 
اتمی و فیلم های چند لایه برای تلفن های همراه می توان استفاده کرد. پوشش های 
آبگریز نسبت به پوشش های استاندارد، دفع آب بیشتری انجام می دهند. در این 
روش یک لایه نازک آبگریز روی سطح قرار داده می شود. سیال در صورت تماس با 
این سطح، روی آن لغزیده و به حرکت در می آید. این پوشش بدون ایجاد مشکل 
برای مدارهای الکتریکی می تواند برای این ادوات استفاده شود. نانوپوشش ها با قیمت 
بسیار پایین قابل استفاده بوده و نسبت به ایزوله کردن فیزیکی، کارایی بالاتری دارند. 
برای تلفن های همراه که معمولاً به صورت تصادفی در معرض آب قرار می گیرند، 
استفاده از نانوپوشش ها منطقی تر بوده و قیمت نهایی محصول را افزایش نمی دهد.  
تحلیل گران IDC معتقداند که برای تولیدکنندگان استفاده از نانوپوشش ها مقرون به 

صرفه بوده و بازگشت سرمایه های آن ها قطعا اتفاق می افتد.

شرکت ایسوس هم به جمع سازندگان رایانه های 
کوچک پیوست و بدین منظور برد الکترونیکی عرضه 
را  بالا  با کیفیت  قابلیت پخش ویدئوهای  کرده که 

داراست.
 Asus Tinker Board شده یاد  الکترونیکی  برد   
نام دارد و با پرداخت 5٧ دلار در انگلیس و اروپا قابل 

خریداری است.
مشهورترین مدل از این نوع رایانه های جیبی که در 
 Raspberry قالب یک برد الکترونیکی طراحی شده اند
Model B 3 Pi نام دارد که به قیمت حدود 40 دلار 

به فروش می رسد.
 Mali-T٧64 در این برد کوچک از پردازنده گرافیکی
GPU استفاده شده که پخش ویدئوهای فوق دقیق و 

 265.H از جمله ویدئوهای کدگذاری شده با استاندارد
 Rockchip را ممکن می کند. پردازنده اصلی این برد

RK3288 است که هشت هسته ای و 1.8 گیگاهرتزی 
است.

2 گیگابایت رم، بلوتوث 4، 4 پرت یو اس بی 2، یک 
خروجی HDMI، پرت میکرواس دی و سازگاری با 
شبکه های وای -فای از جمله ویژگی های این رایانه 
کوچک است. مهمترین مزیت این محصول نسبت به 
رقیبش B 3 Raspberry Pi Model رم بیشتر است،  
زیرا B 3 Raspberry Pi Model تنها یک گیگابایت 
رم دارد. البته نصب طیف گسترده ای از سیستم عامل 
 Kodi ها مانند دبین لینوکس و نرم افزار چندرسانه ای
هم بر روی آن ممکن است. برای راه اندازی این رایانه 
کوچک به تنها یک منبع برق 5 ولتی و 2 آمپری نیاز 

است.

نانوپوشش ها بهترین محافظ برای گوشیهای هوشمند

رایانه ای با قدرت پردازش بالا به اندازه یک کف دست
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اجتماعی

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

ایمنی شهر با بگیر و ببند محقق نمی شود
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: شورای شهر مصوبه ای برای صدور 

گواهی ایمنی برای اصناف دارد که این مصوبه باید اجرایی شود. 
عباس ذاکریان در جلسه کمیسیون خدمات شهری و امور اجتماعی شورای 
اسلامی شهر که در محل تیمچه بازار و با حضور مدیران استانی، شهری و متولیان 
اصناف برگزار شد، با تاکید بر اینکه 40 درصد از آتش سوزی ها در کل کشور مربوط 
به واحدهای صنفی است، اظهار کرد: گواهینامه ایمنی باید برای ساختمان های 
قدیمی و حتی جدید صادر شود اما عمده مشکلات ما با ساختمان های قدیمی و 

در مرکز شهر است.
وی با بیان اینکه باید کارشناسان آتش نشانی به واحدهای صنفی مراجعه کرده 
و بررسی و مهلت اجرای نکات ایمنی را به واحدهای صنفی بدهند خاطرنشان کرد: 
با توجه به مصوبه شورای شهر واحدهای صنفی باید گواهینامه ایمنی داشته باشند.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه طبق بند 14 ماده ٧1 شوراها، 
مصوبات شورا به جز برای شهرداری، برای دیگر ادارات ضمانت اجرایی ندارد 

خاطرنشان کرد: دستگاه ها پیگیر اجرای این مصوبه باشند.
وی تیمچه، بازار، پاساژ کویتی ها، پاساژ قدس، موسی الجعفر و پاساژ حجت را نا 
ایمن خواند و گفت: متاسفانه پاساژهای جدید هم مثل زمزم که دو سال قبل دچار 

حریق شد نکات ایمنی را رعایت نکرده اند.
ذاکریان با تاکید بر اینکه در حوزه ایمن سازی با بگیر و ببند نمی توان کارها را 
به سرانجام رساند اظهار کرد: در مجتمع پلاسکو بارها تذکرات لازم به کسبه داده 
شده بود، اگر قبل از این حادثه حرکتی می شد قطعاً واکنش هایی را در پی داشت.

وی با تاکید بر اینکه در حوزه ایمن سازی باید ظرفیت های قانونی دستگاه ها به 
کار گرفته شود تصریح کرد: با استفاده از ظرفیت های قانونی در کنار استفاده از 
ظرفیت مردمی سعی داریم بتوانیم مشکلات ایمنی مجتمع های تجاری فرسوده 

را برطرف کنیم.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم اظهار کرد: سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم دستورالعمل حفاظت و ایمنی بازار را تنظیم و به وزارت کشور 
ارسال کرده ایم و وزارت کشور نیز این دستورالعمل را به تمام شهرها ابلاغ کرده و از 

نظر قانونی امروز در این زمینه مشکلی نداریم.
وی گفت: سال گذشته طرح مطالعاتی در خصوص مدیریت ریسک بازارچه 
تیمچه را تهیه کردیم و زمان زیادی برای مسیریابی صرف شد و برخی مسیرها 

توسط کسبه اشغال شده و این در روند خدمات ایمنی مشکلاتی را ایجاد می کند.
ذاکریان با تاکید بر اینکه باید از ظرفیت های بین المللی برای ارتقاء سطح ایمنی 
استفاده کنیم تصریح کرد: با کشور آلمان مذاکراتی شده تا بتوانیم در زمینه مدیریت 

ریسک همکاری هایی داشته باشیم.
سالانه3سانتیمترفرونشستزمیندرقمداریم

وی با بیان اینکه سالانه 36 سانتیمتر فرونشست زمین در تهران داریم تصریح 
کرد: این میزان در قم سه سانتیمتر است که اگرچه کمتر است اما این وضعیت ابنیه 

تاریخی و ساختمان های ما را تهدید می کند.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه در بازار بسیاری از صنوف 
پر خطر هستند گفت: یک مغازه پارچه فروشی با یک جرقه می تواند تمام بازار را 
به آتش بکشد و با حداقل امکانات مثل یک کپسول آتشنشانی می توان از خطرات 

عظیم جلوگیری کرد.
وی بیان کرد: شورا و شهرداری به سهم خود آن مقداری که توان دارد در این 
زمینه قبل از وقوع هر حادثه که مجبور باشیم اقداماتی را انجام دهیم به دنبال 

پیشگیری از حوادث هستیم.
ذاکریان با تاکید بر اینکه دست یاری به سمت تمام کسبه و اصناف دراز می کنیم 
و بدون کمک آن ها هیچ اقدامی نمی توانیم انجام دهیم تصریح کرد: به دنبال این 
هستیم که حداقل های ایمنی تا رسیدن نیروهای آتشنشانی در اصناف ایجاد شود.

وی با اشاره به تشکیل این نشست مشترک گفت: دور هم جمع شدیم تا هرکسی 
وظیفه خود را شناخته و به درستی انجام دهد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه باید گواهی ایمنی اصناف با 
همکاری دستگاه های متولی عملیاتی شود گفت: تا جایی که امکان داشته باشد 

حداقل ها را در نظر می گیریم تا ابتدا از مشکلات جدی جلوگیری شود.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم :

پیوست ایمنی پروژه های شهری تدوین شود
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: در پروژه های 
شهری روزانه درگیری های مختلف داریم و درخواست داریم که در این پروژه ها تا 

حد امکان حتماً پیوست ایمنی تهیه شود. 
مهدی فراهانی در جلسه کمیسیون خدمات شهری و امور اجتماعی شورای 
اسلامی شهر که در محل تیمچه بازار و با حضور مدیران استانی، شهری و متولیان 
اصناف برگزار شد، ضمن تسلیت درگذشت آتش نشانان در حادثه پلاسکو گفت: 

اورژانس و آتشنشانی در حوادث و فعالیت ها نزدیکی و ارتباط مستمر دارند.
وی با اشاره به اهمیت پیشگیری از خطرات تصریح کرد: بحث مدیریت شهری 
سیاسی نیست و ما باید واقع بینانه با مشکلات برخورد کرده و از برخی انتقادات و 

مشکلاتی که وجود دارد ناراحت نشویم.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم با تاکید بر اینکه 
برخی مسؤولان در قم به درستی تصمیم نمی گیرند، به مشکلات تیمچه قم اشاره 
کرد و گفت: مسیرهای دسترسی بازار و تیمچه قم معمولاً سد شده و مملو از 

موتورسیکلت است و در صورت بروز خطر امکان خدمت رسانی نخواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه ما در تیمچه نیاز به بحران نداریم و شرایط فعلی به نوعی 
بحران است، گفت: در 10 ماه گذشته 312 مورد اعزام به تیمچه و بازار قم داشته ایم 
و اکثر اوقات بیماران بدحال نیازمند اعزام به بیمارستان بودند ولی امکان حضور 

آمبولانس نبوده است.
فراهانی خاطرنشان کرد: حداقل شهادت آتش نشانان برکت داشت که مردم و 

مسؤولان متوجه خدمات آن ها باشند و بفهمند با چه مشکلاتی روبه رو هستند.
وی با تاکید بر اینکه معضلات و مشکلات شهری متعدد است و حالا که واقعه 
اتفاق افتاده دیگر این همه حرکت فایده ای ندارد گفت: در پروژه های شهری روزانه 
درگیری های مختلف داریم و درخواست داریم که در این پروژه ها تا حد امکان حتماً 

پیوست ایمنی تهیه شود.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم با تاکید بر اینکه 
پارکینگ طبقاتی زائر یکی از مکان های پرخطر شهر است گفت: اگر اتفاقی بیفتد 

ارتفاع این پارکینگ اجازه ورود آمبولانس و وسایل ایمنی را نمی دهد.
وی گفت: شهرک های صنعتی قم نیز مشکل دارند و هیچ فضایی برای اورژانس و 

آتش نشانی در آن ها دیده نشده است.
فراهانی تصریح کرد: روزانه با حوادث مختلف درگیریم و بیش از 250 مأموریت 

داریم که حداقل در یک پنجم آن ها با مشکلات مختلف مواجه هستیم.
وی با تاکید بر اینکه پارکینگ طبقاتی زائر باید اصلاح شود و امکان ورود 
خودروهای ایمنی و آمبولانس به آن ها مهیا شود گفت: مقدم بر مباحث امنیتی 
توجه به موارد ایمنی و امدادرسانی است، ما در اطراف حرم ممنوعیت تردد داریم نه 

محدودیت و در مواقع خطر مشکلات متعدد برای مردم رخ خواهد داد.

سخنگوی شورای اسلامی استان قم تاکید کرد

 ضرورت توجه جدی  به ایمنی بخش های 
تابعه استان قم 

سخنگوی شورای اسلامی استان قم گفت: مسؤولان باید به موضوع ایمنی 
بخش های تابعه استان قم نگاه ویژه داشته باشند چراکه وضعیت کنونی امدادرسانی 

به روستاها و توابع مطلوب نیست.
علی اصغر ابوالحسنی در نشست شورای اسلامی استان قم که در سالن جلسات 
فرمانداری برگزار شد، با بیان اینکه دستگاه های مختلف به مباحث فرهنگی ورود 
مطلوبی داشته اند، اظهار کرد: این فعالیت ها باید تجمیع و به صورت ساماندهی شده 

دنبال شود تا دستگاه ها از فعالیت و رسالت اصلی خود دور نشوند.
وی با اشاره به اینکه موازی کاری ها در استان و کشور گسترش یافته است، اضافه 
کرد: دستگاه ها به دنبال ارائه آمار هستند به همین علت بخش های مختلف فرهنگی 
به موضوع آموزش قرآن ورود کرده در حالی که پیگیری این موضوع مهم با اقدامات 

تخصصی توسط یک مرکز جامع نتایج مطلوب تری را به دنبال دارد.
سخنگوی شورای اسلامی شهرستان قم از وجود منازل و ساختمان های فرسوده 
در برخی از توابع استان یاد کرد و گفت: مسؤولان باید به موضوع ایمنی بخش های 
تابعه استان قم نگاه ویژه داشته باشند چراکه وضعیت کنونی امدادرسانی به روستاها 
و توابع مطلوب نیست و در صورت وقوع حوادث احتمالی خسارت های بسیاری بر 

مردم تحمیل می شود.
وی با بیان اینکه مسؤولان ملی باید نگاه مطلوب تری به استان قم داشته باشند، 
تصریح کرد: تجهیزات و امکانات محدود است و نمی تواند پاسخگوی نیازها باشد اما 

تقسیم بندی عادلانه این امکانات نیز در نقاط مختلف استان اهمیت بسیاری دارد.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
با بیان اینکه بازار قم سیستم اعلام حریق ندارد، گفت: فرهنگ 

ایمنی آنطور که باید در شهر قم جدی گرفته نمی شود. 
عباس جعفری  سه شنبه شب در جلسه بنیاد قم پژوهی که 
شامگاه سه شنبه در مجتمع طلوع مهر برگزار شد ایمنی را یکی 
از موضوعات مغفول مانده در کشور و شهر قم دانست و اظهار 
داشت: هر خانواده ایرانی و قمی باید خود را در این موضوع سهیم 

دانسته و هر اندازه می تواند در این عرصه تلاش کند.
وی با اشاره به اینکه سازمان آتش نشانی شهرداری قم در 
گذشته بسیار مظلوم واقع شده بود، افزود: این سازمان تا پنج 
سال پیش تنها از 12 ایستگاه آتش نشانی برخودار بود که این 

تعداد نیمی از تعداد استاندارد است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
ابراز کرد: در آن زمان تمام پرسنل آتش نشانی قم 1٧9 نفر اداری 
و عملیاتی در دو شیفت بود که هر شیفت 85 نفر را تشکیل 

می داد.
به گفته وی، اکثر خودروهای آتش نشانی در گذشته قدمت 
بالای 15 سال داشتند و برخی حتی بالای 25 سال عمر داشتند.

جعفری افزود: تا سه سال پیش سازمان آتش نشانی شهرداری 
قم تنها دارای یک دست لباس ضد حریق بود که آن هم در 

نمایشگاه ها استفاده می شد.
گزارش  که  بود  رسیده  جایی  به  مشکلات  داد:  ادامه  وی 
مشکلات ایمنی شهر قم به محضر مقام معظم رهبری برده بودند 
و ایشان فرمودند که برای ایمنی شهر قم کمک شود و دستور 

کمک 20 میلیارد تومانی را دادند که این مبلغ جذب شد.
زیرساختهایایمنیشهرقمضعیفاست

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
گفت: شهرداری قم کار ساخت 12 ایستگاه آتش نشانی را آغاز 

کرد که الان تمام ایستگاه ها از نظر ابنیه به اتمام رسیده است.
وی با اشاره به اینکه قم اولین کلان شهر کشور است که از نظر 
تعداد ایستگاه به استاندارد رسیده، اظهار کرد: یک ایستگاه مادر 
به متراژ هشت هزار متر هم در بلوار پیامبر اعظم)ص( راه اندازی 

خواهد شد.
جعفری به خرید تجهیزات آتش نشانی اشاره کرد و گفت: بیش 
از 400 دست لباس ضد حریق داریم و تلاش کردیم به روز ترین 

وپیشرفته ترین تجهیزات را خریداری کنیم.
وی به اشاره به اینکه در این سال های اخیر حدود 60 خودروی 
عملیاتی خریداری شده و در اختیار سازمان قرار گرفته است، 
اظهار کرد: حتی تمام این امکانات و بسیار بیش از این ها اگر 
ساختمان ها ایمنی نداشته باشند و مردم الزامات ایمنی را رعایت 

نکنند، بی فایده است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
با اشاره به جهش فوق العاده قم برای بلندمرتبه سازی در سال های 
اخیر، گفت: در حال حاضر شهر قم از لحاظ ارتفاعی از شهر 

اصفهان بلندمرتبه تر است یعنی در عرصه تبدیل شدن به یک 
شهر بلندمرتبه به سرعت گام برداشته ایم اما زیرساخت های 

ایمنی به این شدت رشد نکرده است.
وی با اشاره به اینکه در پنج سال گذشته سازمان آتش نشانی 
شهرداری قم تنها 1٧9 نیرو داشت، افزود: این درحالی است که 
اگر یک ساختمان چهار هزار متر مربعی فرو بریزد در یک لحظه 

نیاز به 80 پرسنل عملیاتی داریم.
به گفته جعفری در طول این سال ها سازمان آتش نشانی 
توانسته 300 نیروی جدید استخدام کند که این موضوع هم 

استانداردهای ایمنی شهر قم را ارتقا داده است.
ساختمانهاونقاطتجاریشهرقمازکمترینامکانات

ایمنیرادارند
وی ادامه داد: با این حال اگر 20 ایستگاه دیگر احداث کنیم، 
100 ماشین دیگر بخریم و ده ها تجهیزات دیگر خریداری کنیم 
اگر مردم شهر ما آموزش ندیده باشند هیچ مشکلی حل نخواهد 

شد.
وی با اشاره به اینکه اقدامات پیشگیرانه در ساختمان های 
مسکونی، تجاری، حسینیه ها، مدارس و ... حرف اول را می زند 
گفت: آتش نشانی قم به صورت رایگان آموزش های مقدماتی 

آتش نشانی را ارائه می دهد تا مردم بتوانند در هنگام بروز حادثه 
از خود دفاع کنند.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
با اشاره به اینکه اگر اتفاقی در بازار قم بیفتد فاجعه به بار می آید، 
ادامه داد: خودروها و حتی موتورسیکلت به راحتی نمی تواند وارد 

بازار شود.
از  قم  تجاری شهر  نقاط  و  اینکه ساختمان ها  بیان  با  وی 
کمترین امکانات ایمنی برخوردار هستند، گفت: اگر خود مراکز 
نتوانند ایمنی حداقلی را داشته باشند افزایش امکانات سازمان 

آتش نشانی فایده ای ندارد.
جعفری با اشاره به اینکه فرهنگ ایمنی در شهر ما فوق العاده 
ضعیف است تصریح کرد: کمتر از پنج درصد خانوارها از کپسول 

آتش نشانی استفاده می کنند و این برای ما هشداردهنده است.
وی افزود: سال 92 مصوبه ای از شورای شهر قم گرفتیم تا 
سازمان  از  باید  دارند  چهار سقف  بالای  که  ساختمان هایی 
آتش نشانی مجوز بگیرند اما هنوز نظارت های کافی بر ساخت و 

ساز صورت نمی گیرد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
با اشاره به اینکه سیستم های اعلام و اطفای حریق در بازارها و 

پاساژهای قم وجود ندارد، گفت: قم شهری قدیمی است که 
بافت فرسوده وسیعی دارد. اگر در این بافت اگر زلزله ای رخ دهد، 
کاری از دست سازمان آتش نشانی با 500 نیرو و 100 خودرو 

برنمی آید.
و شهادت طلبی  ایثارگری  را  آتش نشانی  وی لازمه شغل 
دانست و ابراز داشت: نزدیک به ٧0 درصد آتش نشانان شهر قم 
از صدمات متعدد مانند سوختگی، کمر شکسته گی، مارگزیدگی 

و ... رنج می برند.
وقوعبیشاز2هزارحریقدرقمدرسالجاری

معاون عملیات سازمان آتش نشانی قم  نیز در این جلسه گفت: 
از ابتدای امسال تا پنجم بهمن ماه، 2 هزار و 2٧5 حادثه آتش 
سوزی در شهر قم به وقوع پیوسته و عملیات نجات برای یک 

هزار و 93 تن به انجام رسیده است. 
علیرضا بابا احمدی افزود: از ابتدای امسال تاکنون در تمامی 
حوادثی که آتش نشانی قم برای عملیات نجات اعزام شده است 
از جمله آتش سوزی، تصادف های جاده ای، سقوط در چاه، گاز 
گرفتی و سقوط از ارتفاع، 60 تن جان خود را از دست داده اند.

وی با بیان این که 18 بحران از میان 54 بحران در کشور 
در استان قم رخ می دهد، از مستعد بودن استان برای وقوع 
سیل و زلزله خبر داد و گفت: ایمنی یک تفکر، اندیشه و فرهنگ 
است که باید در سطح جامعه گسترش یافته و آحاد جامعه به 
دنبال ارتقاء سطح ایمنی برای خودشان و اطرافیان خود باشند 
و با شناخت انواع مخاطرات، راهکارهای مقابله با آنها را به خوبی 

بدانند. 
معاون سازمان آتش نشانی قم با اشاره به بافت های فرسوده در 
شهر قم، وجود معابر تنگ، ازدحام جمعیت و تخریب گسترده 
در این مناطق به هنگام حوادث و آتش سوزی را مورد توجه قرار 
داد و افزود: سازمان آتش نشانی قم موتورسیکلت های مجهز 
به دستگاه خاموش کننده AFT و تجهیزات پیشرفته را برای 

حوادث احتمالی این مناطق درنظر گرفته است. 
وی در پایان با اشاره به انجام عملیات سازمان آتش نشانی قم 
در خارج از محدوده شهری، این اقدام را با توجه به منع قانونی 
به عنوان مسئولیت پذیری مضاعف این سازمان عنوان کرد و 
افزود: در جاده های کشور چهار نهاد پلیس راهور، اورژانس، هلال 
احمر و راهداری عهده دار حوادث از جمله آتش سوزی هستند 
که متاسفانه هیچکدام امکانات و تخصص اطفاء حریق را ندارند. 
 معاون پیشگیری و آموزش سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم نیز در این جلسه برنامه های این سازمان در 
حوزه پیشگیری از جمله برگزاری دوره های آموزشی در مقاطع 

مختلف اشاره کرد.
وی افزود: اقدام دیگر نظارت بر ساخت و سازها است که از 
ابتدای سال 92 تمام ساختمان های غیر مسکونی و مسکونی 
چهار طبقه بالاتر باید از آتش نشانی مجوز بگیرند و در حین 

ساخت و هم بازدیدهای دوره ای انجام می شود.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم  هشدار داد

بازار قم سیستم اعلام حریق ندارد 

خشم و عصبانیت از نمونه معضلات رفتاری به شمار می رود که برخی از جوانان 
و نوجوانان در جامعه،با آن دست به گریبان هستند،ناهنجاری که عدم کنترل و مهار 

آن،سرنوشت یک فرد یا خانواده را با انسداد و بن بست هایی جدی مواجه می سازد.
صورت های برافروخته،ابروهای گره خورده،قلبی که ضرب آهنگ نواخت آن از حد 
متعادل فراتر رفته،رگ های متورم گردن،از نمونه تصاویری هستند که چندان غریب و 

نا آشنا به نظر نمی رسند.
تمامی افراد جامعه،کم و بیش شاهد این صحنه های نامتعارف و نگران کننده بوده اند 
و زمانی این شمایل و اوصاف نگران کننده تر می شود که برخی از جوانان و نوجوانان به 
عنوان افراد و گروه هایی از جامعه که قاعدتا از حیث آستانه تحمل و آرامش روحی  و 
روانی،می باید در شرایط مطلوب تری قرار داشته باشند،اما در چنبره عصبانیت و خشم 

گرفتار هستند.
کم نیستند جوانانی که به دلیل یک لحظه تصمیم اشتباه و خشونت افسار گسیخته،پای 
در مسیری نامیمون گذاشته اند که جز حبس،پرداخت دیه و بعضا اعدام به نفس،نتیجه 

دیگری در پی نداشته است.
یقه گیری های خیابانی،دشنام و خشونت کلامی،از مواردی به شمار می رود که بعضا 

با کوچک ترین جرقه اختلافی به آتشی برافروخته تبدیل می شود.
زهرا کولیوند،جامعه شناس وآسیب شناس مسائل اجتماعی ،با اشاره به نقش حائز 
اهمیت آستانه تحمل و صبر در پیشگیری از بروز رفتارهای خشونت آمیز اظهار 
داشت:دلایل و عوامل بسیاری برای روشن شدن آتش اختلاف وجود دارد که ابتدا 
به ساکن،موضوع و موردی سطحی و ناچیز به نظر می رسد،اما عدم توانایی در کنترل 
خشم می تواند موارد پیش پا افتاده را به عاملی برای ظهور و بروز چالش ها و معضلاتی 

جدی مبدل سازد.
وی افزود:بعضا مشاهده می شود که بسیاری از این رفتارها و اختلافات به ظاهر ساده 
به قتل یا جنایتی فجیع تبدیل می شود که این سیر منحوس موید ناتوانی در مهارت 

های کنترل خشم می باشد.
کولیوند عنوان کرد:به واقع،بسیاری از قتل ها،درگیری های فیزیکی و خشونت هایی که 
بنا به دلایل گوناگون رقم می خورد،از پیش طراحی شده نیستند و به دلیل عدم کنترل 

و مهار به موقع آن،به مصیبتی عظیم تغییر ماهیت می دهند.
وی ،در ارتباط با راهکارهای موثر در پیشگیری از حادث شدن چنین خشونت هایی 
عنوان کرد:نهادهای آموزشی جامعه اعم از آموزش و پرورش و حتی مهد کودک ها می 

توانند با آموزش صحیح،نقش بسزایی در حصول این امر ایفا کنند.
جامعه شناس و آسیب شناس مسائل اجتماعی گفت:خانواده نیز به عنوان یکی از خرده 
نهادهای اجتماعی و محفلی که در نوک پیکان بسیاری از فراز و نشیب ها و مشکلات 
اقتصادی،اجتماعی و فرهنگی قرار دارند،در تحقق این امر )آموزش صحیح و موثر مهارت 

های کنترل خشم(موثر و نافذ خواهند بود.
کولیوند عنوان کرد:لذا نباید از نظر دور داشت که دستیابی به این مهم،مستلزم سلسله 
دوره های آموزشی هر چه بیشتر از طریق نهادهای ذیربط است و از سوی دیگر فعالان 
فرهنگی و هنری و اصحاب رسانه نیز در تسریع و پیشبرد اهداف این عرصه تعیین کننده 

محسوب می شوند.
*نقشموثروالدیندرارتقایآستانهتحملفرزندان

امیر مهریزی،روانشناس و مددکار اجتماعی  نیز ،با اشاره به نقش بسیار تاثیرگذار والدین 
در آموزش پذیری و فرآیند اجتماعی شدن فرزندان عنوان کرد:به واقع،بسیاری از جوانان 
و نوجوانان خشمگین امروز،کودکان دیروز بوده اند که در روند آموزشی آنها،مولفه های 

اصولی و قاعده مند تربیتی لحاظ نشده است.
وی افزود:کودکان با الگوبرداری از والدین خویش،تا حدود بسیاری روش و منش بزرگان 
و پدر و مادر خود را ادامه خواهند داد و در چنین فرآیندی،ناتوانی والدین در کنترل و 

مهار خشم می تواند سرنوشت و آینده رفتاری فرزندان آنها را نیز تحت تاثیر قرار دهد.
بروز  منظر  سه  از  خشم  با  مرتبط  رفتاری  مباحث  کرد:اساسا  عنوان  مهریزی 

خشم،سرکوب خشم وکنترل خشم قابل بررسی و ارزیابی است.
روانشناس و مددکار اجتماعی گفت:درگیری های فیزیکی و کلامی از مصادیق بروز 
خشم است که کم و بیش نمونه هایی از آن را بصورت روزانه در سطح جامعه مشاهده 

و تجربه می کنیم.
وی افزود:سرکوب خشم نیز به فرو بردن عصبانیت اطلاق می شود که بر اساس تجارب 
کسب شده و تحقیقات انجام گرفته، می تواند به بروز آسیب ها و صدمات درونیِ نگران 

کننده ای  مبدل شود.
مهریزی عنوان کرد:موثرترین و اصولی ترین مولفه در این عرصه به حفظ آرامش و 
کنترل خشم معطوف می شود که به واقع به نوعی می توان از آن تحت عنوان مدیریت 

صحیح و هدفمند خشونت و عصبانیت یاد کرد. 
روانشناس و مددکار اجتماعی در خاتمه یادآور شد:حصول این امر خطیر،اکتسابی است 
و دستیابی به آن از طُرُق آموزشی و تربیتی میسر خواهد شد و هر آنچه در این زمینه 
به موفقیت های بیشتر دست یابیم،به تبع شاهد بروز تنش ها و خشونت های کلامی و 

فیزیکی کمتری در سطح جامعه و خانواده خواهیم بود.

باورهای دینی مردم باعث شده که کمك به متکدیان را به عنوان 
صدقه و رفع بلا، به طور روزمره در سرلوحه کارهای خود قرار دهند 
و موجب شده تکدی و فقر مآبی در جامعه بیش ازپیش رواج یابد.  
امروزه شاهد پشرفت های قابل ملاحظه کشورهای غرب در 
بخشهای مختلف صنعت، تکنولوژی ، ارتباطات ، فناوری اطلاعات  

و همچنین ارتقاء سطوح فرهنگی و اجتماعی آنان میباشیم. 
این امری بدیهی است که مشغله کاری باعث کاهش انحرافات 
اجتماعی می شود وکمك شایانی نیز به بالا رفتن سطح فرهنگ 

عمومی می کند. 
این امر عمده ترین دلیل برای کاهش تکدی گرایی درکشورهای 
پیشرفته می باشد، همچنین با توجه به اینکه ساکنان مشرق زمین 
نسبت به ساکنان مغرب زمین احساساتی تر می باشند، همین 
امر باعث شده که در بین سرزمینهای شرق تکدی گری رونق 

بیشتری داشته باشد. 
متاسفانه تکدی گری دربین مردم ایران پررنگ تر جلوه می دهد 
و باورهای دینی مردم باعث شده که کمك به گدایان را به عنوان 
صدقه و رفع بلا، به طور روزمره در سرلوحه کارهای خود قرار 
دهند و موجب شده تکدی و فقر مآبی در جامعه بیش ازپیش 

رواج پیدا کند. 
عواملی چون مهاجرت روستاییان به شهرها ، کمبود بازارکار و 
تعطیل شدن کارخانجات موجود، اعتیاد و . . . باعث شده که در  
کلانشهرها تکدی گری بعنوان یك شغل دراقشار ضعیف رواج پیدا 

کند. 
قرآن یکی از علل و عوامل تکدی گری را فقر و نیازمندی انسان 
ها همراه با نوعی نگاه به شخصیت های انسانی تحلیل و تبیین می 
کند ، به این معنا که ریشه تکدی گری هر چند که به ظاهر فقر 
و بی نوایی و نیاز به برآورده آن است ولی ریشه روانی و شخصیتی 

نیز دارد. 
به این معنا که افراد و اشخاصی به تکدی گری روی می آورند که 
از نظر شخصیت انسان های متعادل و سالم اجتماعی نیستند، زیرا 
انسان های سالم و با شخصیت اجتماعی هر چند که در فقر و فاقه 

به سر برند ، به سوی پدیده تکدی گری روی نمی آورند. 
فقر و بی نوایی در تحلیل قرآنی تنها می تواند به عنوان یك انگیزه 
و سبب مطرح شود ولی این مساله موجب نمی شود تا شخص 
به سوی تکدی گری روی آورد، زیرا تکدی گری که با شخصیت 
روانی و اجتماعی انسان ارتباط تنگاتنگی پیدا می کند ، امری دور 

از شرافت و کرامت انسانی است. 
انسان سالم و با شخصیت هرگز برای به دست آوردن لقمه نانی 

به تکدی اقدام نمی کند و گدایی را ابزار و وسیله ای برای برآورد 
نیازهای خود قرار نمی دهد، از این رو بسیار دیده شده که انسان 
های فقیر و بی نوایی که نیازهای بسیاری آن ها را احاطه کرده 

است ولی آنان به تکدی و گدایی رو نیاورده اند. 
قرآن با توجه به شخصیت سالم انسان ها و کرامت و شرافت 
انسانی به این مساله فرهنگی و اجتماعی توجه می دهد که چگونه 
انسان های فقیر با شخصیت حاضر نمی شوند به تکدی رو آورند.  
قرآن از مومنان می خواهد که تنها توجه خویش را به سوی 
گدایان مبذول نکنند ، زیرا در جامعه افراد نیازمند بسیاری هستند 
که از نظر فرهنگی و اجتماعی و شخصیتی به چنان جایگاهی 
رسیده اند که برای رفع نیازهای خویش دست به سوی دیگران 
دراز نمی کنند . آنان با آن که نیازمند هستند ولی عفت اشان به 
اندازه ای است که خودنگه دارند و به سوی دیگران برای رفع نیاز 

دست دراز نمی کنند. 
اگر کسی به آنها نگاه کند گمان می کند که دارا هستند ونیاز 
ندارند در حالی که واقعا نیازمند می باشند، این افراد می بایست 

مورد نظر افراد جامعه قرار گیرند و صدقات را به اینها دهند. 
در گزارش قرآن از وضعیت افراد فقیر با شخصیت جامعه آمده 
است : للفقراء الذین احصروا فی سبیل الله لایستطیعون ضربا 
فی الارض یحسبهم الجاهل اغنیاء من التعفف تعرفهم بسیماهم 
لایسئلون الناس الحافا و ما تنفقوا من خیر فان الله به علیم )بقره 
آیه 2٧3( صدقات برای آن تهیدستانی است که در راه خدا محصور 
شده اند و نمی توانند برای کسب در آمد در زمین سیر و سفر کنند 
، از ان جایی که خویشتن دارند و فقر و بی نوایی خویش را آشکار 
نمی سازند ، کسی که از حالشان بی خبر است آنان را توانگر می 
پندارد و تو از نشانشان بی نوایی آنان را در می یابی ، آنان با وجود 
نیازمندی شدید به اصرار از مردم چیزی نمی خواهند، ای مومنان 

هر مالی را که انفاق کنید خدا به آن داناست.
در این تحلیل قرآنی هر چند که یکی از علل و اسباب تکدی 
گری را فقر و بی نوایی اقتصادی اشخاص بیان می کند ولی به 
خوبی نیز روشن می دارد که علت اصلی در تکدی گری را می 

بایست در فقر فرهنگی و اجتماعی دو بخش از جامعه دید. 
نخست فقر فرهنگی و اجتماعی گروهی که به تکدی گری رو 
می آورند و برای برآورد نیاز مادی خویش ، شخصیت اجتماعی و 

کرامت و شرافت انسانی خویش را زیر پا می گذارند. 
دوم کسانی که از دارایی برخوردار بوده و در جهل و فقر فرهنگی 

و اجتماعی به سر می برند. 
آنان با ساده نگری به افراد جامعه و گذر سریع و شتاب آلود از 

اوضاع و احوال جامعه، تحلیل درستی از موقعیت خود و جامعه 
نداشته و مسایل را ساده لوحانه ارزیابی و تحلیل می کنند. 

از این رو تنها با نگاهی به ظاهر افراد جامعه حکم به دارا بودن 
اشخاصی می کنند که تنها از روی تعفف و کرامت و شرافت انسانی 

دست نیاز به سوی این و آن دراز نمی کنند. 
این آیه به رهبران و افراد دارای جامعه هشدار می دهد که ساده 
انگارانه اوضاع را تحلیل نکنند، بسیاری از افراد دارا و ثروتمند از آن 
جایی که خود در شرایط و وضعیت خوبی به سر می برند بر این 

باورند که وضعیت دیگران نیز مناسب و خوب است .
از این رو در ضرب المثل ها نیز آمده که سیر را غم گرسنه نیست؛ 
سواره را غم پیاده . به این معنا که سیران تحلیل درستی از اوضاع 

و موقعیت گرسنگان ندارند. 
قرآن از این وضعیت به جهل و نادانی یاد می کند. به این معنا که 
تحلیل درستی از خود و دیگران نداشته و بر پایه این تحلیل دست 

به اقدام نمی زنند.
قرآن برای این که مساله تکدی گری را حل کند و یا به آن دامن 
نزند، از مومنان دارا می خواهد که نخست به مومنان عفیف و بی 
نوایان با شخصیت توجه کنند و از سوی دیگر با ستایش ایشان 
مردم را به سوی ایشان ترغیب و تشویق می کند که چنین رفتاری 
را در صورت گرفتاری سر مشق قرار دهند و از سوی دیگر نیز از 
مومنان می خواهد که از جهل و تحلیل نادرست بیرون آیند و با 
تحلیل و بررسی اوضاع خود و اجتماع، به فقیران عفیف کمك کنید 
تا آنان به خاطر افزایش بی نوایی در خطر تکدی گری نیفتند و به 

این وسیله به تکدی و گدایی پروری دامن زده نشود.
 بنابراین راهکار قرآن را می توان در چند چیز خلاصه کرد: اول 
آن تکدی گری را مساله فرهنگی و اجتماعی بدانند، دوم آن که با 
مساله از راه تشویق و ترغیب به خودداری از تکدی گری برخورد 
کنند، سوم آن که افراد ثروت را به موقعیت و مسایل اجتماعی آگاه 
سازند و آن را با این مسایل درگیر کنند، چهارم آن که با پرداخت 
و کمك مالی به فقرای عفیف از گسترش تکدی گری و گداپروری 

جلوگیری به عمل آورند.
با این همه قرآن دور نمودن خشونت آمیز و طرد متکدیان و 
گدایان را نادرست بر می شمارد و از آن نهی کرده و به عنوان عملی 

ناپسند مذموم بر می شمارد.
زیرا برخورد خشونت آمیز و یا فیزیکی با متکدیان بدون از میان 
بردن عوامل و علل اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی آن خود افزایش 
بحران است و جامعه را به سوی می کشاند که در یك آن ممکن 

است منفجر شود. 

جامعه اگر مسایل خویش را ریشه ای حل نکند و آن رابه 
خشونت به لایه های زیرین و پنهان سوق دهد، روزی این معضل 
به گونه خطرناك تر سر باز می کند و آسیب های بیش تری را بر 

جامعه تحمیل می کند. 
قرآن برای رهایی از مساله تکدی گری و گدایی پیشنهاد می دهد 
که نیازهای نیازمندان و بی نوایان از سوی جامعه اسلامی تامین 
گردد و راهی برای پیش گیری این معضل ایجاد و فراهم گردد.

) بقره آیه 2٧3( 
از سوی به مومنان ثروتمند حکم و فرمان می دهد تا با تعاون و 
یاری دیگر افراد آنان را از وضعیت نابهنجار خارج سازند، تاکید بر 
پیمان های برادری و ایجاد الفت میان آنان به هدف تامین نیازهای 

روحی و اجتماعی و اقتصادی و فرهنگی صورت می پذیرد. 
این روشی بود که پیامبر در میان مومنان انصار و مهاجر در 
نخستین دولت شهر اسلامی یعنی مدینه اجرا کرد و جامعه 

اسلامی مدینه از فواید و اثار آن بهره برد. 
به گونه ای مومنان انصار برخی از خانه ها و اموال خویش را در 
اختیار مهاجران قرار دادند و وضعیت اقتصادی مدینه تا اندازه ای 

بهبود یافت. 
این به معنای گسترش فقر نبود، چنان که اکنون برخی بر این 
باورند که اگر بخشی از ثروت سرمایه داران به طرق معقول و 
منطقی و قانونی در اختیار فقرا قرار گیرد به معنای تعمیم فقر است 
، زیرا سخن از سرمایه گذاری از اموال ثروتمندان برای فقیران است 
و این همانند دادن ماهی و هم یاد دادن ماهیگیری به فقیران است. 
به این معنا که نباید تنها به فقیر ماهی داد و نه تنها ماهیگیری 
بلکه در وهله نخست برای رهایی از فقر کشنده ماهی ای داد تا 
جان گیرد و سپس در یك برنامه بلند مدت به وی ماهیگیری 
آموخت، پس می بایست برای رهایی ای تکدی گری هم به مساله 
حال این افراد توجه کرد و فقر شان را برطرف کرد و هم کار 
فرهنگی و اجتماعی کرد و آنان را به سوی کار و شغل آبرومندانه 

هدایت کرد. 
از این روست که قرآن هم سخن از دادن مال و غذا به گدایان 
می کند که شکم آنان را اکنون سیر کند.)حج آیه 36 ( و هم 
تلاش کرد تا با آموختن کاری و همکاری تعاون مومنان از دارایی 

برخوردار شوند و عزت نفس یابند) بقره آیه 2٧3( . 
بنابراین برای برخورد با پدیده نابهنجار تکدی گری می بایست 
در دو حوزه مختلف و با دو برنامه کوتاه مدت و بلند مدت کار ها 
را در ابعاد اقتصادی و فرهنگی پیش برد تا این معضل اجتماعی 

ریشه کن گردد. 

جوانانی که در چنبره خشم گرفتار هستند

چگونه افسار خشم را در دست بگیریم؟

 تکدی گری چهره شهررا زشت می کند 






